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استعفای مهدی زاده 
از ریاست سازمان 

زمین شناسی
مه��دی زاده،  کامبی��ز 
معاون وزیر صنعت، معدن 
و تجارت و رییس سازمان 
زمین شناس��ی و اکتشافات 
از س��مت خ��ود  معدن��ی 

استعفا کرد.
ب��ه گزارش ش��اتا، در متن اس��تعفای وی آمده 
است: »از اینکه اینجانب را قابل دانستید و در این 
مقطع از بن��ده دعوت کردید که در این وزارتخانه 

همراه تان باشم کمال تشکر و قدردانی را دارم.
اجازه می خواهم از خدمت تان مرخص ش��وم و 
به فعالیت های علمی و پژوهش��ی خود در س��نگر 
قبلی ام ادامه دهم. بار دیگر از حسن ظن و اعتماد 

حضرتعالی سپاسگزارم«.

وزارت صنعت، معدن و 
تجارت استعفای سرقینی 

را تکذیب کرد
وزارت صنع��ت۷ مع��دن و تجارت اع��ام کرد: 
اس��تعفای جعف��ر س��رقینی، معاون ام��ور معادن 
و صنای��ع معدنی ای��ن وزارتخانه صح��ت ندارد و 
همچن��ان در این مس��ئولیت مش��غول به خدمت 

است.

ایمیدرو صاحب لوح تقدیر 
پژوهش برتر شد

ایمیدرو در هفتمین جشنواره پژوهش و فناوری 
صنعت، مع��دن و تجارت، موفق ب��ه دریافت لوح 

تقدیر طرح پژوهشی برتر شد.
به گ��زارش روابط عمومی س��ازمان توس��عه و 
نوس��ازی معادن و صنایع معدنی ای��ران، ایمیدرو 
در هفتمین جش��نواره پژوهش و فناوری صنعت، 
معدن و تجارت در س��ال ۱۳۹۷ با طرح پژوهشی 
»ارزیابی زیس��ت محیطی استفاده از گزنتات ها در 
فرآیند فلوتاسیون کانی های معدنی« که در مرکز 
تحقیقات فرآوری مواد معدنی ایران انجام شده، به 
عنوان طرح پژوهشی برتر در وزارت صنعت، معدن 

و تجارت انتخاب شد.
در ای��ن آیی��ن، غامرض��ا ماطاه��ری، مدی��ر 
آم��وزش، پژوهش و فناوری ایمیدرو به نمایندگی 
از خداداد غریب پ��ور، رئیس هیات عامل ایمیدرو، 
 ل��وح تقدی��ر ط��رح پژوهش��ی برت��ر را دریاف��ت 

کرد.
 ایمی��درو در هفتمی��ن جش��نواره پژوه��ش و 
فناوری صنعت، معدن و تجارت، موفق به دریافت 

لوح تقدیر طرح پژوهشی برتر شد.

جهت دهی عمده نقدینگی 
به بخش معدن و صنایع 

معدنی 
رئیس فراکسیون معدن و صنایع معدنی مجلس 
شورای اس��امی گفت: باید بخش قابل توجهی از 
حجم نقدینگی در اقتصاد به بخش معدن و صنایع 

معدنی سوق داده شود.
به گزارش خبرگزاری میزان، داریوش اسماعیلی 
گف��ت: می کوش��یم ب��ا پیش��نهادهایی در لایحه 
بودج��ه س��ال ۹۸ مش��وق هایی را ب��رای حضور 
 موثر بخ��ش خصوص��ی در حوزه معدن��ی فراهم

 کنیم.
اس��ماعیلی تاکید کرد: این پیش��نهادها، هم در 
سطح کمیس��یون صنایع و معادن و هم در سطح 
کمیسیون تلفیق بودجه س��ال ۹۸ مطرح خواهد 

شد.
رئی��س فراکس��یون مع��دن و صنای��ع معدنی 
تصری��ح کرد: ما اعتق��اد داریم ک��ه باید به حجم 
بالای نقدینگی که اف��زون بر ۱۷۰۰ هزار میلیارد 
تومان اس��ت، جه��ت بدهی��م و دول��ت باید این 
 نقدینگ��ی را به س��مت تولید و اش��تغال س��وق

 دهد.
وی بی��ان ک��رد: بخ��ش قاب��ل توجه��ی از این 
نقدینگی می تواند در بخش معدن و صنایع معدنی 
سرمایه گذاری ش��ود و ما باید این زمینه را فراهم 

کنیم.

فراخوان »تامین تجهیزات 
ایستگاه سنجش غبار« 

فولاد میانه 
مجتمع ف��ولاد میانه، آگهی تامی��ن تجهیزات، 
نصب و راه اندازی ایس��تگاه سنجش غبار محیطی 
این مجموعه را به وس��یله مناقص��ه دو مرحله ای 

دوباره به فراخوان گذاشت.
به گزارش روابط عمومی ایمیدرو، تاریخ تحویل 
اس��ناد و مدارک تا پایان وقت اداری ۱۸ دی سال 

جاری اعام شده است.
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محبوبهناطق:
آیین تکریم مهدی کرباس��یان رئیس پیشین هیات 
عامل ایمیدرو که البته در این آیین حضور نیافته بود و 
جمشید مارحمان سرپرست ایمیدرو و معارفه خداداد 
غریب پ��ور رئیس جدید هیات عامل ایمیدرو، با حضور 
وزیر صنعت، معدن و تجارت، تعدادی از مقامات عالی، 
نمایندگان مجلس شورای اسامی، مدیران شرکت های 
ب��زرگ معدنی و صنایع معدنی، رئیس��ان تش��کل ها و 

مدیران دولتی برگزار شد.
سرمایه�های�انسانی�ارزشمند�ایمیدرو��

جمش��ید  آیی��ن،  ای��ن  در 
مارحمان که حدود یک ماه به 
عنوان سرپرست ایمیدرو در این 
داشت، ضمن  س��ازمان حضور 
خوشامدگویی به مهمانان گفت: 
اینک��ه آق��ای رحمان��ی به من 
اعتماد کردند و مس��ئولیت این س��ازمان را در یک ماه 
گذشته به بنده سپردند، افتخار بزرگی است و به خود 

می بالم. 
او ضم��ن تبریک به غریب پور بابت پذیرش س��مت 
جدید افزود: ایمیدرو دارای سرمایه های انسانی بزرگی 
اس��ت و امیدوارم ایشان با کمک بدنه قوی کارشناسی 
ایمیدرو، راهبرد توس��عه ای خوبی در این س��ازمان در 

پیش گیرند و برای ایشان توفیق آرزومندم.
نقدینگ�ی�را�ب�ه�بخ�ش�مع�دن�هدایت���

کنیم
رئیس  اس��ماعیلی،  داری��وش   
س��ازمان نظام مهندسی معدن 
ایران دیگر س��خنران این آیین 
بود. وی گفت: از زحمات مهدی 
کرباس��یان که به مدت ۵ سال 
منشأ اقدامات بسیار ارزشمندی 
در ایمیدرو بودند، تش��کر می کنم و همچنین از آقای 
مارحم��ان متش��کرم. ب��رای آقای غریب پ��ور آرزوی 

موفقیت دارم. 
وی همچنین با تشکر از وزیر صنعت، معدن و تجارت 
بابت انتخاب مدیری توانمند برای س��ازمان توسعه ای 
ایمیدرو، درباره انتظارات خ��ود از رضا رحمانی گفت: 
۱۷۰۰ه��زار میلیارد تومان نقدینگی در کش��ور وجود 
دارد ک��ه با پی��ش روی در هر بخش، بح��ران به وجود 
م��ی آورد. وی خاطرنش��ان کرد: ب��اور داریم که بخش 
مع��دن می تواند میزان قابل توجهی از این نقدینگی را 
جذب کند؛ مهم عزم و اراده و برنامه برای اس��تفاده از 

این نقدینگی است.
اسماعیلی افزود: سال گذش��ته با تشکیل دبیرخانه 
تعامل دولت و مجلس ش��ورای اس��امی که ۵ معاون 
وزی��ر صنعت، مع��دن و تج��ارت و همچنین۱۰ تا ۱۲ 
نماینده مجلس در آن حضور داشتند، نقشه راه معدن 
و صنای��ع معدنی تنظیم ش��د و بخش خصوصی نیز با 
صرف هزار س��اعت نفر، این نقشه را مصوب کرد، آقای 

شریعتمداری نیز ۲۵ شهریور آن را اباغ کرد.
وی خاطرنشان کرد: انتظار ما از وزیر جدید این است 
ک��ه با تعیین رئیس هیات عام��ل ایمیدرو به اجرایی و 

عملیاتی شدن این نقشه راه سرعت بخشد.

رئیس کارگروه معدن مجلس شورای اسامی با بیان 
اینکه ایمیدرو یکی از پایه گذاران اصلی نقشه راه معدن 
ب��ود، تاکید کرد: از ایمیدرو نی��ز انتظار داریم در قالب 
این نقش��ه راه و بر اس��اس یکی از بندهای این نقشه، 
از تصدی گری دور ش��ود و به سیاس��ت گذاری در این 
بخش بپردازد، در حقیقت مس��یر را برای ورود بخش 

خصوصی هموار کند.
اختی�ار��� در� س�رمایه� ب�ازار� یک�چه�ارم�

کانی�های�فلزی�و�فلزات�
 خداداد غریب پور، رئیس جدید 
هیات عامل ایمیدرو نیز در این 
آیین با تشکر از اعتماد وزیر به 
خود گف��ت: من بخش صنعت، 
معدن و تج��ارت را از دید بازار 
س��رمایه معرفی می کنم که در 
چه وضعیتی به س��ر می ب��رد. مارکتینگ بورس تا روز 
گذش��ته، ۶۲۷ هزار میلیارد تومان است که کانی های 
فلزی و فلزات اساسی و شیمیایی ها، بیش از ۵۰ درصد 

آن را تشکیل می دهند.
وی ادامه داد: ۲۵ درصد بورس ما تا دیروز کانی های 
فلزی و فلزهای اساس��ی است یعنی ۱۵۸ هزار میلیارد 
تومان. فلزات اساس��ی حاش��یه س��ودی افزون بر ۲۳ 
درص��د دارند، در حال��ی که ۱۵ درصد ب��ازار را از آن 
خود کرده اند یعنی ۸ درصد بیشتر از سهم آن در بازار 
س��رمایه. این آمار به غیر از محاس��به سیمان است که 
فلزی به ش��مار نم��ی رود به این معنا ک��ه در وضعیت 
فعل��ی، بی��ش از یک چهارم ب��ازار س��رمایه، در حوزه 

مسئولیت ایمیدرو قرار دارد. 
وی ادام��ه داد: ای��ن موض��وع به این معناس��ت که 
ح��وزه ای ک��ه در آن کار می کنیم اقتصادی اس��ت و 
اگر قرار باش��د بخش معدن پیشران اقتصاد باشد باید 
ایمی��درو ورود بخش خصوصی را تس��هیل کند و خود 
متولی رهبری در بخش توسعه و رقابت پذیر کردن این 
منابع معدنی برای تولید ثروت باشد. با این حال وظیفه 
دارد توسعه ای فکر کرده و به مناطق کمتر توسعه یافته 

توجه کند.
وی یک��ی از اولویت ه��ای خ��ود را در بخش معدن، 
حفظ وضعیت موجود در اشتغال و افزایش آن برشمرد 
و گفت: نقش��ه راه معدن، برنامه ۵ س��اله و افق ۱۴۰۴ 
تکلی��ف بخش معدن را مش��خص کرده اس��ت که هر 

بخش باید چه کار کند. 
غریب پور تاکی��د کرد: در این میان اتفاق های خوبی 
رخ داده و بای��د گفت باعث افتخار و خوش��نودی من 
اس��ت اعام کنم س��ازمانی را تحویل گرفتم که سال 
گذشته به عنوان سازمان برتر شناخته شد و به همین 
دلیل از آقایان کرباس��یان و مارحمان تشکر می کنم. 
ش��کوفایی ایمی��درو به ویژه ب��ا ۲۷۰ ه��زار کیلومتر 
اکتشافات و همچنین ترس��یم نقشه راه معدنی، اقدام 

مهمی است و البته کارهایی هنوز باقی مانده است.
غریب پور در ادامه خاطرنشان کرد: ما باید بر اساس 
برنامه ۱۷.۵ میلیون تن کنس��انتره سنگ آهن، ۱۷.۵ 
میلی��ون ت��ن گندله و ۴۰ میلیون تن س��نگ آهن در 
س��نگان تولید کنی��م، از این رو نیازمند آماده س��ازی 

زیرساخت های لازم برای این امر هستیم.
وی با بی��ان اینکه باید زمینه ص��ادرات برای بخش 
خصوصی تسهیل ش��ود، گفت: باید از تصویب قوانین 
پی در پی و ش��تابزده جلوگی��ری کنیم و وقتی نهادی 
مش��ورتی و بدنه قوی همچون ایمیدرو وجود دارد، از 
این ظرفیت استفاده شود.  رئیس هیات عامل ایمیدرو 
در ادامه خاطرنش��ان کرد: هنر ایمیدرو در استفاده از 
نفرات و ظرفیت های داخلی اس��ت. وی افزود: اولویت 
نخست بنده، انسانیت و راس��تگویی است و همواره ۴ 
مولف��ه توکل بر خ��دا، کار تیمی، مس��ئولیت پذیری و 

درست انجام دادن وظایف را مورد توجه دارم.
غریب پور در ادامه افزود: اولویت بعدی ما، اس��تفاده 
از توان و ظرفیت  پیوند با دانش��گاه ها به ویژه در حوزه 
کاهش مص��رف انرژی و اس��تفاده از معادن کوچک و 
متوس��ط اس��ت و از همه مهم تر اینکه برای همه این 

برنامه های خوب باید ساختار تعریف کنیم. 
2پ�روژه�وی�ژه�معدن�ی�در�برنامه�ه�ای���

وزارتخانه
رض��ا رحمانی، وزیر صنعت، مع��دن و تجارت در آیین 
تکریم و معارفه رئیسان ایمیدرو گفت: ایمیدرو یکی از 

بزرگ ترین دستاوردهای انقاب است.
وی حف��ظ تولید موجود و تامین مایحتاج مردم را ۲ 
اولویت اصلی وزارت صنعت، معدن و تجارت بر اساس 
فرمایشات رهبر معظم انقاب، شخص رئیس جمهوری 
و مس��ئولان نظ��ام، نام برد و گف��ت: در همین زمینه، 
نقش معدن و صنایع معدنی در اقتصاد ملی بسیار مهم 
اس��ت، بنابراین از اولویت های وزارت هستند و یکی از 

اقدامات زیربنایی به شمار می روند که وزارتخانه به آن 
توجه می کند.

 رحمانی با انتقاد از اینکه آمار 
از س��هم  بخش های مختلف 
مع��دن و صنای��ع معدنی در 
تولید ناخال��ص ملی متفاوت 
است، تاکید کرد: با دارا بودن 
۶۸ ماده معدن��ی در ایران از 
کشورهای دارای ظرفیت معدنی به شمار می رویم و در 

دوره جدید یکی از اولویت های سرمایه گذاری است.
وی ادام��ه داد: ش��اید یکی از دلای��ل انتخاب آقای 
غریب پ��ور به عنوان ریاس��ت هی��ات عام��ل ایمیدرو، 
موفقی��ت وی در جذب س��رمایه گذاری و س��رعت در 
اجرای پروژه ها بود. وی با بیان اینکه تا اکتشافات کامل 
نشود بقیه برنامه ها در حد شعار باقی می مانند، تصریح 
کرد: س��رمایه گذاری در حوزه معدن ب��ود. بنابراین از 
ایشان انتظار دارم زنجیره ارزش فلزات اساسی را تامین 
کنند. رحمانی با اش��اره به اینکه مدیران انتخاب شده، 
جمعی جوان، موفق و پاکدست هستند که با توجه به 
پیشینه خود برگزیده شده اند، گفت: در مدت ۵ سال، 
پروژه های زنجیره ف��ولاد فقط ۱۲۰ میلیون تن بودند 
که امروز به ۲۰۵ میلیون تن رس��یده اس��ت. یادآوری 
این نکته ضروری اس��ت که این رشد تا حدی زنجیره 
تولید فولاد را متوازن کرده اس��ت و تا ۲ س��ال آینده 
متوازن تر هم می ش��ود. وزیر صنع��ت، معدن و تجارت 
در بخش دیگری از س��خنان خود گفت: زیرساخت ها 
برای رس��یدن به برنامه های چش��م انداز به ویژه در راه 
و تامین برق مهیا نیس��ت و در این راس��تا و در قالب 
تفاهمنامه هایی که با وزارت راه و نیرو امضا کردیم، قرار 
ش��د پروژه های توسعه ای خود را هماهنگ با هم پیش 
ببریم. برای مثال اگر قرار اس��ت وزارت راه ریل بسازد، 
آن را در منطق��ه ای ک��ه پروژه های معدن��ی و صنایع 
معدنی است، بسازد. وی از برنامه های خود برای بخش 
خودرو و لوازم خانگی و حتی پوش��اک نام برد و گفت: 
جذب سرمایه در این بخش ها از اولویت های من است.
وی ادامه داد: از معدنی ها می خواهم استارت آپ ها را 
در این بخش ورود دهند زیرا یکی از ضعف های ما ورود 

فناوری های مهم به این حوزه است. 
رحمان��ی با بی��ان اینکه س��ازمان زمین شناس��ی و 
ایمیدرو باید هماهنگ شوند و همپوشانی انجام دهند، 

گفت: حرکت به س��مت اکتشاف معادن عمیق باید در 
دستور کار قرار گیرد.

وی همچنی��ن در ادامه افزود: ۹ پ��روژه ویژه پیش 
روی وزارت ب��وده ک��ه از میان آنها، ۲ پ��روژه به طور 
مستقیم در حوزه معدن قرار دارند. اولویت اشتغالزایی 
و س��رمایه گذاری ایمی��درو باید در مناط��ق محروم و 

نیازمند باشد.
وزیر صنعت، معدن و تجارت با بیان اینکه تش��کل ها 
باید مبن��ای کاری مدیری��ت جدید ایمیدرو باش��ند، 
تصریح کرد: اس��تفاده از نظرها و پیشنهادهای فعالان 
و م��ردم از راهکاره��ای دوران تحریم فعلی به ش��مار 

می روند.
رحمانی ادامه داد: درصورتی که راه اندازی پروژه های 
نیمه تم��ام در اولویت ایمیدرو قرار گیرند، تس��هیات 

بانکی برای این اقدام فراهم شده است.
گفتنی است در پایان این آیین، حکم ریاست خداداد 
غریب پور از سوی وزیر صنعت، معدن و تجارت به وی 

تقدیم شد.
پی��ام�خداداد�غریب�پور�به�مناس��بت�انتصاب�به���

سمت�رئیس�هیات�عامل�ایمیدرو
خداداد غریب پور، پیامی به مناس��بت دریافت حکم 
ریاست هیات عامل سازمان توسعه و نوسازی معادن و 

صنایع معدنی ایران )ایمیدرو( نوشت.
به گزارش روابط عمومی س��ازمان توسعه و نوسازی 
معادن و صنایع معدن��ی ایران ) ایمیدرو(، غریب پور در 
این پیام تصریح کرده اس��ت: با س��پاس از ابراز لطف و 
محبت عزیزان درباره انتصاب اینجانب به عنوان معاون 
وزیر و رئیس هیات عامل س��ازمان توس��عه و نوسازی 
مع��ادن و صنایع معدنی ایران) ایمیدرو(، خواهش��مند 
اس��ت به منظ��ور جلوگی��ری از اس��راف و هزینه های 
غیرضروری، مقرر فرمایند از ارس��ال دسته گل و درج 
آگهی تبریک در رس��انه ها و س��ایر اقدام های مش��ابه 
اجتناب و خودداری ش��ود. امیدوارم با پاس��خ شایسته 
ب��ه اعتماد وزیر محترم صنعت، معدن و تجارت جناب 
آقای دکتر رحمانی و با همدلی و همراهی تش��کل ها و 
فعالان بخش خصوصی در راستای اهداف عالیه وزارت 
متبوع به ویژه سازمان توسعه و نوسازی معادن و صنایع 
معدنی ایران، اقدام های شایس��ته ای ش��و د  و روزهای 
پرش��کوهی در انتظ��ار بخش مع��دن و صنایع معدنی 

باشد.

سرمایه گذاری در بخش معدن و صنایع معدنی، اولویت ایمیدرو
وزیر�صنعت،�معدن�و�تجارت�در�آیین�تکریم�و�معارفه�رئیس�هیات�عامل�ایمیدرو�مطرح�کرد�

مقایس��ه آمار صادرات محصولات صنعتی و معدنی در ۸ ماهه 
س��ال ۹۷ نسبت به مدت مشابه س��ال گذشته نشان دهنده رشد 

ارزشی ۲۳ درصدی است.
به گزارش خبرگزاری صداوسیما، مسعود کمالی اردکانی، مدیر 
کل دفتر توس��عه صادرات محصولات صنعتی و معدنی س��ازمان 
توس��عه تجارت ایران اظه��ار کرد: صادرات کالاه��ای صنعتی و 
معدنی شامل محصولات پتروش��یمی )به غیر از میعانات گازی( 
در ۸ ماهه امس��ال به رقم��ی بیش از ۲۲ میلیارد دلار رس��یده 

که نس��بت به مدت مشابه سال گذش��ته از نظر ارزشی رشد ۲۳ 
درصدی را نشان می دهد.

کمالی اردکانی درباره صادرات کالاهای گروه معدن گفت: مواد 
معدنی و صنایع فلزی شامل س��نگ آهن، فولاد، فلزات  رنگین و 
لول��ه و پروفیل ب��ا ۴.۴ میلیارد دلار ص��ادرات، بیش از ۹ درصد 
رش��د داش��ته و صادرات صنایع غیرفلزی شامل سیمان، کاشی، 
س��نگ های تزئینی و دیگر اق��ام این گروه نیز ب��ا ۱.۴ میلیارد 
دلار صادرات، رش��د ۱۶ درصدی را نسبت به سال گذشته نشان 

می دهند.
مدیرکل دفتر توس��عه صادرات محص��ولات صنعتی و معدنی، 
ضمن اش��اره به رش��د صادرات محصولات ل��وازم خانگی اظهار 
ک��رد: ص��ادرات لوازم خانگ��ی انرژی بر و غیر انرژی ب��ر به ارزش 
۳۶۰ میلیون دلار با ۲۲ درصد رش��د همراه بوده اس��ت. گفتنی 
است؛  بازارهای اصلی محصولات صنعتی به طور عمده کشورهای 
همس��ایه و به ویژه عراق، افغانستان، ترکمنس��تان، آذربایجان و 

ترکیه هستند.

در ۸ ماهه سال ۹۷ محقق شد 
سایه محصولات صنعتی و معدنی ایران بر بازار های همسایه
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هدف اصلی اکتشاف 
کاهش ریسک 
سرمایه گذاری

افزایش نرخ ماشین آلات 
معادن را غیرفعال کرد

رئیس اداره امور معادن س��ازمان صنعت، معدن 
و تج��ارت خراسان ش��مالی گف��ت: افزای��ش نرخ 
ماش��ین آلات سبب ش��د بیش از ۵۰ درصد معادن 

این استان غیرفعال شوند.
ب��ه گزارش ایس��نا، رضا رض��ازاده، اف��زود: یکی 
از مش��کلات اساس��ی که معدنکاران اس��تان با آن 
روبه رو هستند افزایش نرخ ماشین آلات و تجهیزات 
و قطع��ات م��ورد نیاز در حوزه معدن اس��ت که به 

افزایش نرخ تمام شده محصول منجر شده است.
وی ادامه داد: نرخ تمام ش��ده محصول، افزایش 
یافته اما ن��رخ فروش محصولات هیچ تغییری پیدا 

نکرده است.
رئیس اداره امور معادن س��ازمان صنعت، معدن 
و تج��ارت خراسان ش��مالی خاطرنش��ان ک��رد: در 
گذش��ته حدود ۵۰ درصد معادن این استان فعال 
یا نیمه فعال بودند اما هم اکنون به علت وجود چنین 
مش��کلی، این رق��م به کمتر از ۵۰ درصد رس��یده 

است.
رضازاده با اش��اره به اینکه خراسان شمالی دارای 
ظرفی��ت قوی در حوزه معدن اس��ت، تصریح کرد: 
سنگ آهک، سنگ لاشه، بوکسیت، مارن، سیمان، 
سنگ مرمر و مرمریت از جمله مواد معدنی هستند 

که از معادن این استان استخراج می شوند.
به گفته این مقام مسئول، بخشی از مواد معدنی 
تولید شده در داخل استان استفاده شده و مقداری 

نیز به خارج از کشور صادر می شود.

سازمان زمین شناسی و اکتشافات معدنی کشور 
به عن��وان یک س��ازمان حاکمیت��ی همانند تمام 
سازمان های زمین شناسی جهان، مسئولیت تولید 
اطلاع��ات پایه را بر عه��ده دارد. از عمده وظایف 
این سازمان می توان به تولید و انتشار آزاد اطلس 
ظرفیت های مواد معدنی کشور به منظور کاهش 
ریسک اکتش��اف، سرعت بخش��یدن به اکتشاف 
م��واد معدن��ی و ذخایر پنه��ان ب��ا بهره گیری از 
داده های ژئوفیزیک هوایی، س��رعت دادن به کار 
برداش��ت، پردازش و تفس��یر ژئوفیزیک هوایی و 
راه اندازی ایس��تگاه لرزه نگاری ثابت ش��مال قله 

دماوند، اشاره کرد.
سازمان زمین شناسی و اکتشافات معدنی کشور 
در چند س��ال گذشته بیش از ۱۵ پهنه اکتشافی 
)ظرفیت یابی و ژئوفیزی��ک هوایی( را برای انجام 
عملیات اکتشافی در مرحله شناسایی و پی جویی 

مورد بررسی قرار داده است.
در مطالعه و بررس��ی اکتش��افی تعدادی از این 
پهنه ها، وجود مناطق امیدبخش شاخص، در حد 
سازمان تش��خیص داده نش��د و برای آزادسازی 
ب��ه وزارت صنعت، معدن و تجارت مکاتبه ش��د. 
عملیات اکتشاف در مرحله شناسایی و پی جویی 
س��ایر پهنه های یاد ش��ده با س��رعت در دستور 
کار اس��ت که در چند ماه آینده ب��ا ارائه مناطق 
امیدبخ��ش ب��ه پایان می رس��د و س��ایر مناطق 
پهنه ها برای اس��تفاده عموم آزاد خواهد ش��د. بر 
اساس قوانین، آیین نامه ها و بخشنامه های معدنی؛ 
هدف اصلی اکتشافات سازمان های دولتی، کاهش 
ریسک سرمایه گذاری برای تشویق فعالان معدنی 

به سرمایه گذاری در بخش معدن کشور است.
سازمان زمین شناس��ی و اکتشافات معدنی نیز 
این موض��وع را یک اصل می دان��د و برای تحقق 
توس��عه و رون��ق در بخش معدنی با اکتش��افات 
درس��ت، برنامه ری��زی و اقدام می کن��د. در چند 
س��ال گذش��ته با وجود اینکه موضوع اکتش��اف 
سیس��تماتیک در مرحله شناس��ایی و پی جویی 
کشور به سازمان زمین شناسی محول شد، برخی 
س��ازمان ها و ش��رکت ها از مش��کلات موجود در 
تامی��ن بودجه لازم برای انجام ای��ن فعالیت ها از 
سوی س��ازمان اس��تفاده کرده و اکتشافات در ۲ 
مرحله پایه را پیگیری کرده اند. این موضوع، مزایا 
و معایبی دارد.  بزرگ ترین مزیت، استفاده از توان 
مال��ی و فنی بخش خصوص��ی در انجام عملیات 
اکتش��اف اس��ت که البته این موض��وع در موارد 
مختصری در بیش از ۱۰۰ پهنه اکتش��افی کشور 

رخ داده است.

عباسگلمحمدی
معاوناکتشافسازمانزمینشناسیو
اکتشافاتمعدنی

یادداشت

خبر

جش��نواره  دوازدهمی��ن  پایان��ی  آیی��ن   
س��ینماحقیقت در حوزه هنری با حض��ور مقامات 
ارشد حوزه سینما، جمعی از هنرمندان و تعدادی از 
مقامات پیشین و فعلی حوزه معدن و صنایع معدنی 

برگزار شد.
به گزارش روابط عمومی ایمیدرو، در آیین پایانی، 
حس��ین انتظامی سرپرس��ت س��ازمان س��ینمایی، 
منوچهر شاهسواری مدیرعامل خانه سینما، علیرضا 
تابش مدیرعام��ل بنیاد س��ینمایی فارابی و مهدی 
کرباسیان رئیس پیشین هیات عامل ایمیدرو حضور 

داشتند.
اثرگ�ذاری�ح�وزه�مس�تند�در�معرف�ی���

ظرفیت�های�معدنی�بی�بدیل�است
در این آیین، مهدی کرباس��یان، رئیس پیش��ین 
هی��ات عام��ل ایمی��درو در س��خنانی اع��لام کرد: 
اثرگ��ذاری حوزه مس��تند در معرف��ی ظرفیت های 
معدنی بی بدیل است و امید می رود همچنان ساخت 

مستند معدنی ادامه یابد.
وی ب��ا بیان اینکه ای��ران دارای ذخایر مثال زدنی 
معدنی اس��ت، افزود: خداوند نعمت های بسیاری به 
کشورمان بخشیده اما به دلیل سایه نفت بر اقتصاد، 
آن ط��ور که باید به دیگر نعمت های خدادادی توجه 

نشده است.
کرباسیان گفت: ایران دارای ۶۸ نوع ماده معدنی 
اس��ت و در ۴ س��ال گذش��ته ارزش ذخایر معدنی 
 کشف ش��ده به بیش از ۱۰۰۰ میلیارد دلار رسیده 

است.
رئیس پیش��ین هیات عامل ایمی��درو اظهار کرد: 
امیدواری��م حوزه موث��ر در اقتصاد که اش��تغالزایی 
و توس��عه پای��دار را به همراه دارد، از راه س��ینمای 

مستند و رسانه هرچه بهتر معرفی شود.
انتظام�ی:�در�قان�ون�من�ع�بکارگی�ری���

بازنشستگان،�نامهربان�بودیم
در ادامه، حس��ین انتظامی، سرپرس��ت س��ازمان 
س��ینمایی، ابتدا با تقدیر از کرباس��یان اظهار کرد: 
تقدیر از ایش��ان خیلی مهم اس��ت زی��را یک مدیر 
می تواند کاری کند که توجه اهالی فرهنگ و هنر به 

آن حوزه جلب شود.

وی اف��زود: م��ا در اجرای قانون من��ع بکارگیری 
بازنشس��تگان، مهربانانه رفتار نکردی��م. یکی از این 
چهره ها مهدی کرباس��یان بود که از شخصیت های 

کم نظیر در مدیریت کشور هستند.
انتظام��ی اظهار کرد: نگاه ایمی��درو به فرهنگ و 

جشنواره، مسئولانه و دلسوزانه است.
بنابرای��ن گزارش، ایمیدرو، یکی از س��ازمان هایی 
بود که در برپایی این جش��نواره با مرکز گس��ترش 

سینمای مستند و تجربی همکاری کرد.
در ای��ن آیی��ن همچنی��ن مستندس��ازان پس از 
دریافت جوایز خود، س��خنانی کوتاه درباره اهمیت 
این بخش و تاثیرگذاری س��اخت آث��ار هنری برای 

شناس��اندن توانمندی های معدن و صنایع معدنی، 
ایراد کردند.

در این آیین، علاوه بر حس��ین انتظامی سرپرست 
سازمان س��ینمایی، منوچهر شاهسواری مدیرعامل 
خانه س��ینما، سیدصادق موسوی مدیرعامل انجمن 
س��ینمای جوانان ایران، علیرضا تاب��ش مدیرعامل 
بنیاد سینمایی فارابی و نیز محمد اطبایی، سیف الله 
صمدی��ان، علیرضا قاس��م خان، علیرض��ا رضاداد و 

حبیب ایل بیگی نیز حضور داشتند.
از مجم��وع ۴۰ مس��تند معدن��ی در جش��نواره 
دوازده��م س��ینماحقیقت، ۱۶ اث��ر ب��ه کارگردانی 
مستندس��ازانی همچون محمدرضا میرپویا، کامیار 
فاروغ��ی، ش��هران باق��ری، رهب��ر قنبری، س��عید 

ابراهیم زاده، فتح الله امیری، محمد عبدالهی، روح الله 
اکبری، محمد اسکندرزاده، منوچهر مشیری، یونس 
مقدم، محمدس��عید محصصی، علی نیکوکار، پژمان 
مظاهری پور و عزت الله پروازه به بخش مس��ابقه راه 
یافتن��د و در نهایت ۴ مس��تند به عن��وان آثار برتر 

معرفی شدند.
آث�ار�برتر�مس�تندهای�مع�دن�و�صنایع���

معدنی�معرفی�شدند
معتبرترین جش��نواره مس��تند ای��ران، »گالین« 
س��اخته عزت الله پروازه را بناب��ر رای هیات داوران، 
به عنوان مس��تند برتر بخش معدن و صنایع معدنی 

معرفی کرد.

ش��امگاه یکش��نبه در آیی��ن پایان��ی جش��نواره 
س��ینماحقیقت ک��ه حس��ین انتظامی سرپرس��ت 
س��ازمان س��ینمایی، محمد مه��دی طباطبایی نژاد 
مدیرعامل مرکز گسترش سینمای تجربی و جمعی 
از هنرمندان و پیشکسوتان مستندساز در آن حضور 
داش��تند، از بی��ن ۱۶مس��تند معدن��ی راه یافته به 
جش��نواره، برگزیدگان معرفی شدند، به طوری که 
پس از گالین، مستند »شور شیرین« به کارگردانی 
محمد اس��کندرزاده، جایزه دوم جشنواره را دریافت 

کرد.
مس��تندهای »روی س��بز بیابان« ساخته فتح الله 
امی��ری و »س��نگ و نان« ب��ه کارگردان��ی محمد 
عبداللهی به طور مش��ترک جایزه سوم جشنواره را 

به خود اختصاص دادند.
علاوه بر اهدای تندیس جشنواره و دیپلم افتخار به 
برگزی��دگان، جوایز بخش »معدن و صنایع معدنی« 
که به ترتیب ۱۵۰، ۱۲۰ و ۱۰۰ میلیون ریال بود به 

برگزیدگان اول تا سوم این بخش اهدا شد.
معرفی�برگزیدگان�در�روز�چهارشنبه��

گفتنی اس��ت ش��امگاه چهارش��نبه نی��ز، برنامه 
معرفی آثار برگزیده سینماحقیقت در بخش معدن 
و صنای��ع معدن��ی، ب��ا حضور جمش��ید ملارحمان 
سرپرست پیش��ین هیات عامل ایمیدرو و جمعی از 

مستندسازان برجسته کشور برگزار شد. 
در پایان این آیین، جوایز برندگان بخش معدن از 
سوی حسین انتظامی سرپرست معاونت سینمایی، 
جمش��ید ملارحمان سرپرس��ت س��ازمان توس��عه 
معادن و صنای��ع معدنی )ایمیدرو( و ناصر بزرگمهر 
مدیرعامل موسسه فرهنگی و مطبوعاتی صمت اهدا 

شد.
مدیرعام��ل  طباطبایی ن��ژاد،  س��یدمحمدمهدی 
مرک��ز گس��ترش س��ینمای مس��تند و تجربی در 
س��خنانی گفت: امس��ال فیلم های بخ��ش معدن و 
صنایع معدنی، موضوع مورد توجه ما در جش��نواره 

سینماحقیقت بود.
وی از نمای��ش حدود ۲۰۰ فیل��م در دوازدهمین 
بین الملل��ی س��ینماحقیقت خب��ر داد  جش��نواره 
ک��ه ۵۶ فیل��م از ای��ن تع��داد از ۳۳ کش��ور جهان 
ای��ن جش��نواره حض��ور  در  مختل��ف  ق��اره   ۵  و 

داشتند.
طباطبایی نژاد افزود: در جش��نواره سینماحقیقت 
۴۰ فیل��م در بخش مع��دن و صنایع معدنی حضور 

داشت که ۱۶ اثر به بخش مسابقه راه پیدا کردند.
مدیرعامل مرکز گسترش سینمای مستند و تجربی 
خاطرنشان کرد: ما در کنار جشنواره دوازدهم، بخشی 
را با همکاری س��ازمان توس��عه و نوسازی معادن و 
صنایع معدنی ایران )ایمیدرو( برای ارتقا و تولید آثار 
 مستند در نظر گرفتیم که با استقبال خوبی روبه رو

 شد.
طباطبایی نژاد افزود: در این جشنواره از ۴۰ فیلم 
مس��تند ارائه شده در بخش معدن و صنایع معدنی، 

۱۵ فیلم به بخش مسابقه راه یافت. 
وی ب��ا بیان اینکه جش��نواره فیلم مس��تند ایران 
تلاش می کند در حد یک جش��نواره و ویترین ارائه 
آثار باقی نماند، تاکید کرد: این جش��نواره به دنبال 
آن اس��ت که عامل محرکی برای تولید آثار مدل در 
عرصه سینمای مستند باشد. با این رویکرد هر سال 
یکی از نکات مهم را در دس��تور کار قرار می دهیم؛ 
در این زمینه نیز امس��ال بخش س��ینمای مستند 
معدن و صنایع معدنی، موضوع مورد توجه جشنواره 

سینماحقیقت بود. 
مدیرعامل مرکز گس��ترش س��ینمای مس��تند و 
تجربی در ادامه تاکید کرد: ایران یکی از ۱۵ کش��ور 
معدنی در جهان اس��ت، در حالی که تا امروز شاید 
کمتر از ۲۰ درصد اکتش��افات در ایران انجام ش��ده 
باشد و ۸۰درصد مساحت ایران هنوز مورد اکتشاف 

قرار نگرفته است.
طباطبایی نژاد ادامه داد: با این مس��یر اکتش��افی 
که ایمیدرو در سال های اخیر به دست گرفته است، 
امیدواری��م در فاصله ۴ تا ۵ س��ال آینده به دهمین 
کشور دارای ذخایر معدنی در جهان تبدیل شویم. 

وی اف��زود: فیلم مس��تند گفتم��ان واضح و موثر 
توس��عه، می تواند در خدمت صنایع کش��ور به ویژه 
معدن که فونداس��یون توس��عه و صنعت است، قرار 

بگیرد. 
در آیی��ن معرفی آثار برگزیده س��ینماحقیقت در 
بخش معدن و صنایع معدن��ی، محمدرضا میرپویا، 
کامیار فاروغی، ش��هران باقری، رهبر قنبری، سعید 
ابراهی��م زاده، فت��ح الله امی��ری، محم��د عبدالهی، 
اکب��ری، محم��د اس��کندرزاده، منوچه��ر  روح الله 
مش��یری، یونس مق��دم، محمدس��عید محصصی، 
علی نیکوکار، پژم��ان مظاهری پور و عزت الله پروازه 
 ب��ه عن��وان کارگردان های آث��ار برگزی��ده معرفی

 شدند.
حس��ین انتظامی سرپرست س��ازمان سینمایی، 
کامپوزیا پرتوی کارگردان، فاطمه معتمدآریا بازیگر 
س��ینما و جمعی از مستندس��ازان، مدیران وزارت 
فرهنگ و ارشاد اسلامی و صدا و سیما در این آیین 

حضور داشتند.

۴ مستند معدنی و صنایع معدنی درخشیدند
در�آیین�پایانی�جشنواره�سینماحقیقت��از�رئیس�هیات�عامل�سابق�امیدرو�قدر�دانی�شد

دومی��ن همایش ملی کاربرد نانو و بیوفن��اوری در علوم زمین 
و معدن به هم��ت اداره نانوبیوزمین مرکز پژوهش های کاربردی 
س��ازمان زمین شناس��ی و اکتش��افات معدنی کش��ور و همکاری 
دانش��گاه صنعتی ش��اهرود و خانه معدن ای��ران ۲۷ آذر برگزار 
می ش��ود. به گ��زارش روابط عمومی س��ازمان زمین شناس��ی و 
اکتشافات معدنی کشور، بر اس��اس این گزارش، دومین همایش 
مل��ی کاربرد نان��و و بیوفناوری در علوم زمی��ن و معدن با هدف 
تروی��ج فناوری نوی��ن در عرصه عل��وم زمین به وی��ژه معدن و 
صنایع معدنی و همچنین هم اندیش��ی اس��تادان، پژوهشگران و 

فعالان حوزه معدنی کشور برگزار می شود. دبیر علمی کنفرانس 
نانوبیوفن��اوری در این زمینه گفت: مرکز پژوهش های س��ازمان 
زمین شناس��ی و اکتش��افات معدنی کش��ور با همکاری دانشکده 
معدن دانش��گاه صنعتی شاهرود و خانه معدن ایران، در راستای 
تحقق اهداف بلندمدت پژوهش��ی خود، توس��عه هرچه بیش��تر 
ارتباط علمی پژوهش��گران، اس��تادان، معدنکاران و صنعتکاران 
کشور و ایجاد محیط مناسب برای برقراری ارتباط علمی و تبادل 
اف��کار، اقدام به برگزاری این همایش کرده اس��ت. زهره برومند 
افزود: از زمان شروع اطلاع رسانی این همایش که از اواسط مرداد 

۹۷ ب��وده، ۷۶ مقاله به دبیرخانه همایش ارس��ال ش��ده که پس 
از داوری های انجام ش��ده، ۲۶ مقاله پذیرفته ش��ده اس��ت.  وی 
خاطرنش��ان کرد: از این تعداد ۶ مقاله به صورت سخنرانی و ۲۰ 

مقاله به صورت پوستر برای ارائه در همایش انتخاب شده اند.
برومند تصریح کرد: علاوه بر این، ۶ س��خنرانی ویژه از س��وی 
 ICP-MSو Fe-SEM استادان این حوزه و ۴ کارگاه تخصصی

- میکروسکوپ رامان و XRD در نظر گرفته شده است.
گفتنی است، بکارگیری نانو و بیوفناوری در استحصال عناصر 
ارزشمند و استراتژیک )نانوجاذب ها-نانو فلوتاسیون- بیولیچینگ 

و..(، بکارگیری نانو و بیوفناوری در پی جویی کانس��ارهای پنهان 
)نانوبیوسنس��ورها(، بکارگیری نانووبیو فناوری در محیط زیست 
مع��ادن، بکارگی��ری نان��و و بیوفن��اوری در مخاط��رات عل��وم 
زمین)گردوغبار، فرونشست، زمین لرزه، دریاچه ارومیه، تغییرات 
اقلیم، نانوژئوشیمی و نانوکانی شناسی، نانوپوشش ها، کاربردهای 
نان��و و بیوفن��اوری در اس��تخراج و زمین شناس��ی مهندس��ی و 
ژئوتکنی��ک )بهبود خواص مهندس��ی خاک، تونل ها، س��دها( و 
نانووبیومالچ ه��ا از محورهای اصلی کنفران��س نانوبیوفناوری در 

معدن است.

برگزاری دومین کنفرانس کاربردهای نانو در علوم زمین و معدن

از مجموع ۴۰ مستند معدنی در جشنواره دوازدهم 
سینماحقیقت، ۱۶ اثر به کارگردانی مستندسازانی همچون 

محمدرضا میرپویا، کامیار فاروغی، شهران باقری، رهبر 
قنبری، سعید ابراهیم زاده، فتح الله امیری، محمد عبدالهی، 

روح الله اکبری، محمد اسکندرزاده، منوچهر مشیری، 
یونس مقدم، محمدسعید محصصی، علی نیکوکار، پژمان 

مظاهری پور و عزت الله پروازه به بخش مسابقه راه یافتند 
و در نهایت ۴ مستند به عنوان آثار برتر معرفی شدند



ایجاد واحد فرآوری طلا و 
نقره در شهرستان خوی

رئیس اداره صنعت، معدن و تجارت شهرستان خوی 
از ایجاد واحد فرآوری طلا و نقره در شهرس��تان خوی 
خب��ر داد. به گزارش روابط عمومی س��ازمان صنعت، 
مع��دن و تجارت آذربایجان غربی، ایرج مرندی، گفت: 
شرکت کاوشگران کانی ایراء با سرمایه گذاری خارجی، 
اقدام به ایجاد واحد فرآوری طلا و نقره در شهرس��تان 
خوی کرده  است. وی تصریح کرد: این طرح در زمینی 
به مس��احت ۱۰ هزار متر مربع با زیر بنای ۵ هزار متر 
مربع در شهرک صنعتی ایواوغلی با پیشرفت فیزیکی 
نزدی��ک به ۴۰ درصد در حال اجراس��ت. رئیس اداره 
صنعت، معدن و تجارت شهرستان خوی، عنوان کرد: 
این ش��رکت که با سرمایه گذاری ۱۰۴ میلیارد ریال و 
با ایجاد اشتغال ۸۱ نفر از سوی سرمایه گذار چینی در 
حال اجراست موجب رونق صنعت پایین دستی طلا و 
نقره در شمال استان خواهد شد. وی افزود: این واحد 
قادر به تولید ۳۰۰ کیلوگرم طلا و ۳۰۰ کیلوگرم نقره 
در س��ال را دارد. مرندی گفت: به بهره برداری رسیدن 
این واحد صنایع پایین دس��تی طلا و نقره سبب رونق 
بازار صنف طلا و جواهرات در شهرستان خوی و استان 
خواهد ش��د که موجب اشتغال آفرینی در این منطقه 
به طور مس��تقیم و غیر مستقیم می شود. رئیس اداره 
صنعت، معدن و تجارت شهرس��تان خوی از پیشرفت 

اجرای طرح بازدید میدانی کرد.

خاک تجدیدپذیر نیست
مدی��ر آب و خاک و امور فنی مهندس��ی س��ازمان 
جهاد کش��اورزی اس��تان س��منان، گف��ت: آئین نامه 
اجرایی قانون جامع خاک در اس��تان س��منان تدوین 
ش��ود. به گزارش ایس��نا، حسین ش��اهینی در کارگاه 
تخصص��ی کیفیت خ��اک اراضی اس��تان و بهره وری 
آب اظهار کرد: لازم اس��ت مدیران اس��تان سمنان به 
حفاظ��ت و مدیریت پای��دار خاک ها و حوضه های آبی 
این اس��تان توجه بیش��تری کنند. وی، تهیه آیین نامه 
اجرایی قانون جامع خاک در استان سمنان را خواستار 
ش��د و اف��زود: این آیین نامه باید پ��س از ابلاغ با همه 
توان بخش خصوصی و دولتی اجرا ش��ود. مدیر آب و 
خاک و امور فنی مهندس��ی س��ازمان جهاد کشاورزی 
استان سمنان گفت: خاک، پیکره ای طبیعی و پویاست 
که بر اثر فرآیندها و عوامل خاک س��از، تش��کیل شده 
و در برگیرن��ده م��واد معدنی و آلی اس��ت که پوس��ته 
خارجی زمین را می پوش��اند، گیاه��ان نیز که قادر به 
روییدن در آن هس��تند، پوشش های آبرفتی و سنگی 
س��طح زمین را در بر می گیرند. شاهینی با بیان اینکه 
خاک برخلاف آب تجدید پذیر نیس��ت، افزود: به طور 
متوس��ط هر سانتی متر خاک ۶۰۰ تا ۷۰۰ سال زمان 
می برد تا از س��نگ مادر تش��کیل شود. با توجه به غیر 
قابل تجدی��د بودن و نقش های متعدد و حیاتی خاک 
در طبیع��ت، حف��ظ آن ب��رای آینده پای��دار و امنیت 
غذای��ی ضروری اس��ت. مدیر آب و خ��اک و امور فنی 
مهندس��ی سازمان جهاد کش��اورزی استان سمنان با 
بیان اینکه توس��عه پایدار هیچ کش��وری بدون توجه 
به منابع خاک دس��ت یافتنی نیس��ت، بر لزوم حفظ و 
حراس��ت از این س��رمایه خدادادی برای بهره برداری 
پایدار و حفظ امانت برای نس��ل های آینده تاکید کرد. 
این مقام مسئول خاطرنش��ان کرد: امروز آثار زیان بار 
توجه نکردن به س��نت های الهی و س��وء مدیریت در 
بهره برداری از منابع خاک و اراضی، پدیدار شده و زنگ 
خطر جدی را درباره رفاه س��لامت و حتی ادامه حیات 
بش��ر به صدا درآورده اس��ت. وی با بیان اینکه از دست 
دادن خ��اک س��بب به خطر افتادن س��ایر برنامه های 
مدیریت��ی بخ��ش کش��اورزی از جمل��ه مدیریت آب 
و مدیری��ت تولید می ش��ود، بر ض��رورت حفظ، احیا و 
بهره برداری بهینه از منابع خاک کش��اورزی براساس 

اصول توسعه پایدار تاکید کرد.

توجه پروژه های معدنی به 
مسائل زیست بومی

رئی��س اداره ط��رح  و برنامه ریزی س��ازمان صنعت، 
مع��دن و تج��ارت آذربایج��ان غرب��ی، در نخس��تین 
جلس��ه تدوین برنامه جامع صنعتی، معدنی و تجاری 
شهرس��تان های آذربایج��ان غربی گف��ت: پروژه های 
صنعتی، معدنی و تجاری اس��تان با توجه به مس��ائل 

زیست بومی و منطقه ای تدوین خواهد شد. 
به گ��زارش روابط عمومی س��ازمان صنعت، معدن 
و تج��ارت آذربایج��ان غرب��ی، س��یفعلی ضرب��ی در 
نخس��تین جلسه تدوین برنامه جامع صنعتی، معدنی 
و تج��اری شهرس��تان های آذربایج��ان غرب��ی گفت: 
پروژه ه��ای صنعتی، معدنی و تجاری اس��تان با توجه 
 به مس��ائل زیس��ت بومی و منطقه ای تدوین خواهند 

شد. 
وی تصریح کرد: برنامه های راهبردی استان با تعیین 
استراتژی های مناسب منطقه ای برای هر شهرستان با 
توجه به ظرفیت های موجود تدوین می ش��وند و پس 
از تایید مقام ارش��د آن شهرس��تان، به مرحله اجرا در 
خواهند آمد. رئیس اداره طرح  و برنامه ریزی س��ازمان 
صنعت، معدن و تجارت آذربایجان غربی بیان کرد: در 
تدوین برنامه های هر شهرس��تان با کارشناسان بخش 
خصوص��ی و دانش��گاهیان نیز همفکری و مش��ورت 

خواهد شد. 
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رئیس س��ازمان صنعت، معدن و تجارت استان اردبیل گفت: 
۴ پهنه معدنی در این استان تعریف شده که ۳ پهنه معدنی آن 
از سوی سرمایه گذاران بخش خصوصی در حال اکتشاف است.

ب��ه گ��زارش ایرنا، س��ید حامد عامل��ی، اف��زود: از ۲۰ پهنه 
معدنی ش��ناخته شده کشور ۳ پهنه در استان اردبیل قرار دارد 
که از س��ال ۱۳۹۳ عملیات اکتش��اف آنها از س��وی ۳ شرکت 

سرمایه گذاری غیردولتی آغاز شده است.
وی اضاف��ه کرد: پهنه قزل اوزن خلخال به وس��یله ش��رکت 
ایمیدرو، پهنه اکتش��افی باغرو به وسیله شرکت سرمایه گذاری 

کوثر و در منطقه مشگین شهر هم شرکت میتکو در حال انجام 
فعالیت های معدنی است.

رئیس س��ازمان صنعت، مع��دن و تجارت اس��تان افزود: در 
منطقه مشگین شهر که جزو مناطق مستعد حوزه فلزی است ۶ 
بلوک از س��وی شرکت های اکتشافی در دست اقدام است که ۴ 
بلوک آن به وسیله شرکت میتکو و ۲ بلوک دیگر از سوی بخش 
خصوصی در حال حفاری اس��ت و با توجه ب��ه اظهارات، هر ۲ 

شرکت در هر ۶ بلوک به نتایج امیدبخشی رسیده اند.
عاملی یادآور ش��د: حفاری های��ی که بیش از ۲۰ هزار متر در 

منطقه انجام ش��ده، نش��ان دهنده مقدار قابل توجهی از ذخایر 
مس و مولیبدن اس��ت که نتایج این اکتش��افات تا سال آینده 

مشخص می شود.
با مشخص ش��دن نتایج اکتش��افات مرحله نخست فرآوری، 
محصول فولی تاس��یون در منطقه مشگین ش��هر برای نخستین 

بار در حوزه صنایع فلزی راه اندازی می شود.
رئی��س صنعت، معدن و تجارت اس��تان اردبی��ل، حمایت از 
اکتش��اف پهنه های معدنی در اس��تان را م��ورد تاکید قرار داد 
و گفت: معدن یکی از بخش های مهم در ایجاد اش��تغال پایدار 

در استان اس��ت و در صورت س��رمایه گذاری مطلوب می تواند 
 ع��لاوه بر اش��تغال، چرخ صنع��ت را نیز در اس��تان به حرکت

 درآورد.
وی افزود: بهره برداری از معادن نه تنها س��ودآور است بلکه با 
در نظ��ر گرفتن میزان بیکاران در اس��تان اردبیل، ایجاد صنایع 

این بخش می تواند موجب اشتغالزایی هزاران نفر شود.
گفتنی اس��ت، از ۲۰ پهنه معدنی موج��ود در ایران، ۳ پهنه 
شامل قزل اوزن )خلخال(، سبلان قره سو )مشگین شهر( و باغرو 

)کوثر( به استان اردبیل تعلق دارند.

اکتشاف ۳  پهنه معدنی در استان اردبیل 

میزگرد تخصصی»طرح احیا، فعال سازی و توسعه 
معادن کوچک« با حض��ور محمدرضا بهرامن رئیس 
خانه مع��دن، مهرداد اکبریان رئیس انجمن س��نگ 
آهن ایران، خدای��ار کریم نژاد مع��اون برنامه ریزی و 
توس��عه ش��رکت تهیه و تولید مواد معدن��ی ایران و 
س��یدرضا عظیمی مجری طرح احیا، فعال س��ازی و 
توسعه معادن کوچک در محل روابط عمومی ایمیدرو 

برگزار شد.
به گزارش روابط عمومی سازمان توسعه و نوسازی 
مع��ادن و صنای��ع معدنی ای��ران )ایمی��درو( در این 
میزگرد، اعلام شد که این طرح در ۵ استان به شکل 
آزمایش��ی اجرا شده اس��ت و با اقدامات انجام شده، 
در س��ال آینده ش��اهد حرکت بس��یار مطلوبی برای 
تحول بخش معدن خواهیم بود. در جریان این طرح، 
ش��رکت های بزرگ معدنی اس��تقبال زیادی کردند. 

مشروح این میزگرد را در ادامه می خوانید: 
درب�ارهچگونگ�یوچرای�یش�کلگیری�

طرحاحیا،فعالس�ازیوتوسعهمعادنکوچک
توضیحدهید.

خدایارکریمن�ژاد: بخش معادن کوچک مقیاس، 
سال های گذشته در ایمیدرو و معاونت معدنی وزارت 
صنعت، معدن و تجارت مطرح ش��ده بود و ش��رکت 
تهیه و تولید م��واد معدنی در این زمینه برای تامین 
برخی مواد اولیه معدنی و نیاز صنایع، این برنامه را در 
فعالیت ه��ای خود قرار داده بود. با اقداماتی که بعدها 
رخ داد، ش��رایط مهیا ش��د تا در سطح کشور توسعه 
پایدار داشته باش��یم و خوراک مواد معدنی کشور را 
تامین کنیم. وزارتخانه به این نتیجه رسید که شورای 
هماهنگی و تس��هیل گر برای معادن کوچک داش��ته 
باش��د تا بتواند با هماهنگ��ی وزارتخانه، خانه معدن، 
انجمن سنگ و شرکت تهیه و تولید به عنوان مجری 
و برخی شرکت های بزرگ مصرف کننده معدنی، این 
کار را عملیاتی کند و همین امر باعث شد طرح احیا، 
فعال س��ازی و توس��عه معادن کوچک و متوسط در 

سطح کشور عملیاتی شود.
واقعیت این اس��ت که برای رونق اقتصادی کش��ور 
ب��ه ویژه در مناطق کمتر توس��عه یافته، باید بتوانیم 
این مع��ادن را فعال کنیم. ضمن اینک��ه این معادن 
نیاز به هم افزای��ی دانش فنی و فناوری، تامین منابع 
مالی و امید و انگیزه دارند. در عین حال، برای تامین 
مواد اولیه ش��رکت های بزرگ، نیاز به فعال سازی این 
معادن اس��ت. از این رو، در راس��تای طرح یاد شده، 
برنامه های اکتشاف، ظرفیت س��ازی و توسعه معادن 

کوچک مقیاس شروع شده است.
محمدرضابهرامن:خانه معدن یک س��ال و نیم 
پیش درخواس��ت فعال س��ازی کام��ل ۵۰۰ معدن را 
در قالب مس��ئولیت های اجتماعی ب��ا هزینه خود به 
مجلس ش��ورای اس��لامی و وزارت صنعت، معدن و 
تجارت داد. بر این اساس، با مهدی کرباسیان، رئیس 

هیات عامل وقت ایمیدرو برای نحوه اجرایی شدن آن 
مذاکرات متعدد داشتیم. پیش بینی کرده بودیم که با 
فعال سازی این تعداد معادن می توانیم برای ۲۵ هزار 
نفر به طور مستقیم در بخش معدن شغل ایجاد کنیم. 
هدف ما در ف��از یک این بود که با توانمندی اعضای 
فع��ال بخش معدن، این برنام��ه را اجرا کنیم. پس از 
ورود کرباس��یان به این موضوع، این صورت مس��ئله 
را مط��رح کردند ک��ه ۵۰۰ معدن را ب��ه کل معادن 
کوچک کش��ور تعمیم دهیم و استقبال ما بسیار زیاد 
ب��ود. مطمئن بودیم این موضوع نتایج بهتری خواهد 
داش��ت. پیشنهاد دادیم کارگروهی تشکیل شده و بر 
اس��اس آن، برنامه راهبردی تدوین شود. حساسیت 
این اقدام بیش��تر شد و خانه معدن از جایگاه مجری 
مس��تقیم، خارج و دولت وارد موضوع ش��د. این امر 
به تفاهمنامه  ایمیدرو، خان��ه معدن، معاونت معدنی 
وزارت صنعت، معدن و تجارت، شرکت تهیه و تولید، 
انجمن س��نگ آهن و ش��رکت های میدکو و گل گهر 
تبدیل ش��د. انجمن سنگ آهن مسائل خود را مطرح 
و خانه معدن مس��ائل کلی تر را پیگیری کرد. پس از 

امضای تفاهمنامه، طرح وارد مرحله اجرا شد.
وزیر، ش��رکت تهی��ه و تولید را به عن��وان مجری 
انتخاب کرد که کار بسیار شایسته ای بود و در نتیجه 
از مرحله تش��ریفات ب��ه مرحله اجرا رف��ت. در آنجا 
ش��ورای سیاست گذاری تعریف شد تا برنامه هایی که 
برای فعال س��ازی معادن می گ��ذارد را عملیاتی کند. 
در این مدت، تفاهمنامه های متعددی با امضای خانه 
معدن، ش��رکت تهیه و تولید مواد معدنی و ذی نفعان 
امضا شده که مهم ترین آن با یک شرکت خارجی بود 
و این مورد، نش��ان دهنده اهمیت فعال سازی معادن، 
نه تنها برای ما بلکه برای شرکت های خارجی نیز بود. 
ای��ن همکاری  می تواند به صورت خدمات و مش��اوره 

باشد و برای ما فرقی نمی کند.
نیت مجموعه این اس��ت که هر معدنی – حقیقی 
یا حقوقی- که به هر دلیلی در شرایط توانمندسازی 
ق��رار ندارد، ب��ا ظرفیتی که برایش تعریف می ش��ود 
در بخش های تخصصی مس��ائل خ��ود را عنوان کند. 
انجمن س��نگ آهن می گوید با اف��رادی که این نوع 
محدوده های معدنی در اختیارش��ان است از اکتشاف 

تا استخراج و فرآوری و حتی بازار، همکاری کنیم.
تفاهمنامهباتشکلها�

س�یدرضاعظیم�ی: میزگ��رد موجب می ش��ود 
مس��یری را که ش��روع کرده ایم ش��فاف تر کنیم و با 
حوزه رسانه اطلاع رسانی بهتری داشته باشیم. همان 
طور که آقای بهرامن گفت، طرح با امضای تفاهمنامه 
در بهمن سال گذشته آغاز شد و پس از ابلاغ مجری 
از س��وی وزارتخان��ه، ای��ن اجازه به ش��رکت تهیه و 
تولید داده ش��د که به نیاب��ت از وزارتخانه و ایمیدرو 
تفاهمنامه ه��ا را بدون تش��ریفات اداری امضا کند. با 
ش��ورای هماهنگی نشس��تی برگزار کردیم تا ببینیم 

چگون��ه کار را انجام دهی��م. دیدگاه ها مختلف بود و 
هر کسی با روش خود مسئله را حل می کرد. شرکت 
تهیه و تولید با توجه به تجربه های گذشته – همچون 
توانمندس��ازی محدوده های معدنی طلا- این کار را 
ش��روع کرد سپس تصمیم گرفته ش��د که ۵ استان 
)سیس��تان و بلوچس��تان، خراس��ان جنوبی، زنجان، 
مازن��دران و س��منان( را به ش��کل نمونه آزمایش��ی 
انتخ��اب کرده و در مرحله نخس��ت، مش��کلات را به 
صورت کلان بررسی و احصا کنیم. از این رو، با حضور 
معدن��داران، در جریان مش��کلات آنها قرار گرفتیم و 

یک جمع بندی کلی انجام شد.
جمع بن��دی مش��کلات ای��ن گونه بود ک��ه بدانیم 
مش��کلات در چه زمینه هایی اس��ت و آنها را استان 
به اس��تان دسته بندی کردیم. برخی مشکلات از نوع 
تس��هیلات، زیرس��اخت، فناوری و بازار بود. بنابراین 
همه مش��کلات از نوع تسهیلات نبود بلکه ذخیره آن 
معدن به گونه ای بود که نمی توانست به عنوان وثیقه 
در نظر گرفته ش��ود و مجب��ور بودیم روش کلینیکی 
خاص��ی را برای آن در نظ��ر بگیریم. با محدوده هایی 
که معرفی می ش��دند بیش از ۳۵ جلس��ه تخصصی 
برگزار  ش��د تا ببینیم بازخوردها چگونه است. برخی 
از این مع��ادن نمی توانند خود را خوب معرفی کنند 
بنابرای��ن درصدد گرفتن مش��اور هس��تیم تا بتوانیم 
محدوده ه��ای معدنی را به نحو مطلوب معرفی کنیم 
و سرمایه گذاران راحت تر بتوانند تصمیم گیری کنند.

در اینجا نیاز بود که اعتمادس��ازی و شفاف س��ازی 
انجام ش��ود. ش��رکت تهی��ه و تولی��د در اینجا نقش 
مح��وری خواهد داش��ت زیرا یک نهاد دولتی اس��ت 
و ای��ن اعتم��اد وجود دارد که خان��ه معدن و انجمن 
س��نگ در کنار م��ا هس��تند. خانه مع��دن در همه 
اس��تان ها شعبه دارد و جلس��ات تخصصی مورد نیاز 
معدنکاران با حضور خانه معدن برگزار می شود. خانه 
مع��دن کارگروه ه��ای تخصصی دارد و مش��کلاتی را 
که احصا ش��ده می تواند به م��ا منعکس کند. پس از 
جمع بندی ها، ش��یوه نامه هایی برای تعریف محدوده 
معدنی کوچک نیاز داش��تیم. بنابرای��ن برای تعریف 
مع��ادن کوچ��ک، ظرفیت و مزیت نس��بی اس��تان، 
ش��یوه نامه هایی تدوین کردیم. در ای��ن میان برخی 
س��رمایه گذاران درخواس��ت حضور در ط��رح کردند 
که اس��تقبال بسیار خوبی از سوی شرکت های بزرگ 
ذوب آه��ن و ملی مس به عم��ل آمد و حتی مجری 
را انتخاب کردند. متعاقب این امر، شیوه نامه ای برای 
ارزیاب��ی حضور ش��رکت ها تدوین کردی��م که در آن 
قابلیت ه��ای فنی و اقتصادی لحاظ ش��ده بود چراکه 
معتقد بودیم یکدفعه نمی توانیم پذیرای حضور همه 

شرکت ها باشیم.
بر این اس��اس، تفاهمنامه های جدید امضا ش��د و 
اکنون زیرس��اخت ها فراهم اس��ت. هر استان شرایط 
وی��ژه خ��ود را دارد و نمی ت��وان با یک دی��د، نگاه و 

برای ش��ان نسخه مش��ترکی تجویز کرد. این موضوع 
نقش ش��رکت تهی��ه و تولید را پررنگ ت��ر می کند تا 
بررس��ی های کلینیکی مربوط به ای��ن محدوده ها را 
تک تک با شرایط خاص خود انجام دهیم. کارگروه ها 
تش��کیل ش��ده اند و وارد فاز اجرای واقعی می شویم. 
وزارتخانه در واحد طرح و برنامه، رسیدگی به معادن 
کوچک مقی��اس را در برنامه داش��ت و بخش��ی را به 
ش��رکت تهیه و تولید محول کرد. در نخستین سال 

کار، حدود ۷۰ درصد پیشرفت داشتیم.
ب��رای تعدادی از معادن، روش خرید س��لف انجام 
ش��ده و م��ا جلوت��ر از برنامه کاری خود هس��تیم. با 
هم افزایی بخ��ش خصوصی، تش��کل های تخصصی، 
حمایت ایمیدرو و وزارتخانه، جمع بندی انجام ش��د. 
هدف اصلی این کار، توس��عه اشتغال پایدار است که 
به شدت به مناطق محروم کمک می کند و می توانیم 

مردم بومی را در این طرح به کار گیریم.
روشتامینمالیچگونهاس�تواینکهآیا�

صندوقبیمهسرمایهگذاریفعالیتهایمعدنی
همبهاینطرحکمکمیکند؟

عظیمی:شرکت های مختلفی برای سرمایه گذاری 
اعلام آمادگی کرده اند.

بهرامن: صندوق بیمه سرمایه گذاری فعالیت های 
معدن��ی در کنار تفاهمنامه انجام ش��ده برای افرادی 
که کار را شروع کرده اند به منظور تامین نقدینگی و 

صدور بیمه نامه ها حضور یافته است.
کریمنژاد: مش��کلات معادن کوچک شامل دانش 
فنی و مهندس��ی )اکتش��اف، اس��تخراج و فرآوری(، 
آموزش تخصصی ایمنی و فنی، تامین زیرس��اخت ها، 
تامی��ن منابع مالی )ش��امل صندوق بیم��ه معدنی، 
سرمایه گذاری معادنی که تفاهمنامه منعقد کرده اند 

و تضمین خرید( و... است.
توج�هب�هتوس�عهمحل�ی؛تمرکززداییرا�

چطورارزیابیمیکنید؟
اکبریان: ایران به توس��عه صنعتی و محلی دست 
یافته است. در کشورهای توسعه یافته اصل بر تاسیس 
کارخانه های بزرگ اس��ت در نتیجه، به دنبال معدن 
کوچ��ک و کارخانه های کوچ��ک نمی روند اما مفهوم 
توس��عه محلی را در کش��ور داریم. متاسفانه توسعه 
محل��ی و توس��عه صنعت��ی در یک راس��تا و همگرا 
نبوده ان��د. کارخانه س��اخته اند اما چون زیرس��اخت 
وجود نداشته، ضرر کرده اند. کارخانه ها را در اصفهان 
متمرکز کرده اند و اصفهان یک ش��هر بس��یار بزرگ 
ش��ده اما برخی از اس��تان ها کوچک ترین کارخانه ای 
ندارند. به همین منوال، امکانات، جاده و زیرس��اخت 
نیس��ت. ما دنبال هر دو نوع توسعه هستیم. امروز در 
کش��ورهایی همچون هند، چین و امریکای جنوبی، 
برای صنعت در حجم کوچک واحدهایی س��اخته اند. 
ما می توانی��م این فناوری ها را الگوبرداری کنیم و در 
راس��تای توسعه محلی استان هایی که محرومند، کار 

کنی��م. معادن معمولا در مناطق محروم  و دورافتاده، 
قرار گرفته اند. سیستان و بلوچستان، خراسان جنوبی، 
کرمان و هرمزگان جزو استان های محروم کشور و در 
عین حال معدنخیز هستند. اگر روی معادن کوچک 
و متوسط، کار و آنها را در قالب الزامات تکنیکی روز 
احیا کنیم –که از توس��عه صنعتی عقب نیفتیم- نه 
تنها خدمت کرده ایم بلکه راه توس��عه کش��ور را نیز 

باز کرده ایم.
اگر قرار اس��ت از بخش خصوص��ی حمایت کنیم، 
بخش خصوصی واقعی در معادن کوچک و متوس��ط 
است. معادن و طرح های بزرگ، دولتی و نیمه دولتی 
هس��تند. ما دارای ظرفیت های از دست رفته و راکد 
هس��تیم و آنه��ا را فع��ال می کنیم. این اقدام س��ود 
دارد زیرا یک بار س��رمایه گذاری کرده ایم)اکتش��اف، 
دریاف��ت پروانه بهره برداری و...( ب��دون اینکه نتیجه 
بگیریم. این اقدام مس��یر ورود فناوری ها را به کشور 
تس��هیل می کند. موضوع دیگر هم افزایی تش��کل ها 
و شرکت هاس��ت. یک��ی از راهکارهایی ک��ه می تواند 
دولت را از ش��رایط تحریم خارج کن��د، فعال کردن 
بخش خصوصی است و معتبرترین بخش خصوصی، 

تشکل ها هستند.
ایمیدرو و ش��رکت تهیه و تولید، بیشترین ظرفیت 
را دارند و باید از آنها برای ایجاد نخس��تین کلینیک 
تخصصی معادن کشور استفاده کرد. در ایران چنین 
کلینیک��ی نداریم و مش��اوران به ص��ورت موردی و 
سفارش��ی کار می کنند. عارضه یابی بسیار مهم است. 
یکی از کارهایی که انجام می دهیم عارضه یابی معادن 
اس��ت. به عنوان مثال، آقای بهرام��ن یک عارضه را 
۵۰ ب��ار از معدنکاران کش��ور می ش��نود و به معنای 
این اس��ت که عارضه ش��ماره یک کشور است و این 
عارض��ه باید به وزیر اعلام ش��ود. موضوع عارضه یابی 
در معادن کوچک انجام می شود. در این مدت که در 
شورا بودیم سفرهایی به خراسان، زنجان و هرمزگان 
داشتیم که نتایج خوبی گرفتیم و به طور مستقیم با 
معدنداران صحبت کردیم. آنها به چند دسته تقسیم 
می شوند. بخشی از آنها توانمند هستند و می خواهند 
کار کنند اما با مسائل بیرونی نظیر بروکراسی اداری، 
محیط زیست و... روبه رو هستند، بخشی از معدنکاران 
نیز با مس��ائل درونی نظیر نداشتن تخصص و بودجه 
روبه رو هس��تند یا اینکه جرات سرمایه گذاری بیشتر 
را ندارند. ما در اینجا از نفر س��وم یعنی سرمایه گذار 
استفاده می کنیم. به عنوان مثال شرکت های گل گهر 
و میدکو در اکتشاف، راه اندازی، استخراج، فرآوری و 

خرید محصولات همکاری می کنند.
تاکنون توافقنامه هایی امضا شد ه اند اما هنوز معادن 
با این طرح بیگانه اند و نتیجه زمانی مشخص می شود 
که توافقنامه ها به قرارداد و قرارداد به اجرا برسند. در 
این صورت اعتماد ش��روع خواهد شد و قول می دهم 
برای س��ال آینده، یک حرکت بسیار بزرگ روی این 
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مشکل تامین مواد اولیه 
گروه ملی فولاد حل شد

ش��رکت گروه ملی فولاد ایران ب��ا ورود مواد اولیه 
ب��ه زودی فعالی��ت خود را آغاز می کن��د. به گزارش 
ایسنا، رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان 
خوزس��تان از رفع مش��کل صادرات محصولات گروه 
ملی فولاد خبر داد و گفت: مش��کل صدور و تمدید 
کارت بازرگانی ش��رکت گروه ملی فولاد خوزس��تان 
در جلس��ه ستاد تسهیل استان که به منظور بررسی 
مشکلات این شرکت برگزار شده بود برطرف شده و 
امیدواریم صادرات محصولات این ش��رکت دوباره از 
س��ر گرفته شود. امیرحسین نظری با اعلام این خبر 
گفت: شرکت گروه ملی فولاد ایران با ورود مواد اولیه 
به زودی فعالیت خ��ود را آغاز می کند که امیدواریم 
با برطرف ش��دن مش��کل تمدید کارت بازرگانی این 
ش��رکت و صادرات محصولات آن به خارج از کشور، 
ش��اهد رشد و شکوفایی دوباره گروه ملی باشیم. وی 
با بیان اینکه راه اندازی تمام خطوط تولید گروه ملی 
موردنظر است خاطرنش��ان کرد: با افزایش تولیدات 
و ش��روع صادرات محصولات این شرکت، مشکلات 
مرب��وط به کارگران زحمتکش گروه ملی نیز برطرف 

خواهد شد.

هدف گذاری برای تولید 
 ۲۰۰ هزار تن گالوانیزه 

در فولاد امیرکبیر
ظرفیت اس��می گالوانیزه فولاد امیرکبیر کاش��ان، 
از ۱۰۰ ه��زار تن با افزای��ش یکنواخت به ۱۵۰ هزار 
تن خواهد رس��ید که نس��بت به سال های گذشته با 
افزایش ۲۰ هزار تنی همراه خواهد بود و هدف ۲۰۰ 
هزار تن سال آینده هم نشان دهنده افزایش ظرفیت 
و بهره وری در وضعیت سخت اقتصادی کشور است. 
مدیرعامل شرکت فولاد امیرکبیر کاشان درباره خط 
ریلی ش��رکت فولاد امیرکبیر کاشان و اتصال آن به 
ش��بکه سراس��ری که درمجموع برای اجرای آن ۱۰ 
میلیارد تومان هزینه شده است، گفت: این مسیر به 
ط��ول ۳۶۴۲ متر و خاکبرداری ۱۲ هزار متر مکعب 
و خاک ریزی ۹۴ هزار متر مکعب و بتن ریزی ۲ هزار 
و ۳۰۰ متر مکعب عملیاتی ش��د که برای اجرای این 
طرح، پیمانکار ۸ ماهه پروژه را تکمیل و واگذار کرد. 
ب��ه گزارش چیلان، عزیز قنوات��ی افزود: این طرح به 
منظور تس��هیل حمل مواد اولی��ه از فولاد مبارکه و 
بنادر جن��وب، کاه��ش هزینه های حم��ل، افزایش 
س��ودآوری، کاهش بار ترافیکی جاده های مواصلاتی 
و مش��ارکت در مس��ئولیت های اجتماع��ی اجرایی 
ش��د. به علاوه اینکه گمرک اختصاصی مس��تقر در 
ش��رکت فولاد امیرکبیر کاش��ان نیز با هدف تسهیل 
در ترخیص محصولات تولیدی ش��رکت به مشتری 
و کاه��ش هزینه های گمرک��ی و واردات و صادرات 
محصول ساخته شده است. وی دلیل سرمایه گذاری 
ف��ولاد امیرکبیر کاش��ان در طرح های زیرس��اختی 
را چنین تش��ریح کرد: از آنجا که تکمیل و توس��عه 
زیرساخت های کشور از اصلی ترین اهداف در راستای 
افق ۱۴۰۴ به ش��مار می رود و کشور نیاز گسترده ای 
به گسترش حمل ونقل ریلی و توسعه زیرساخت های 
توزیع دارد، شرکت فولاد امیرکبیر کاشان در راستای 
ای��ن مهم، اق��دام به تکمیل جاده ریل��ی و اتصال به 
شبکه سراسری کرده است. قنواتی، تکمیل و اتصال 
خط ریلی ش��رکت فولاد امیرکبیر کاش��ان به شبکه 
سراسری را از دستاوردهای بزرگ کشور در راستای 
اقتص��اد مقاومتی اعلام کرد و گفت: فولاد امیر کبیر 
کاش��ان در تکمیل خط ریلی و اتصال آن به ش��بکه 
سراس��ری علاوه بر توسعه اس��تراتژیک در راستای 
چش��م انداز ۱۴۰۴، کاهش هزینه ه��ای حمل ونقل، 
آلایندگی زیس��ت محیطی، ترافی��ک و تصادف های 
جاده ای و تس��ریع در امور انتقال محصولات به بنادر 
کش��ور برای صادرات و مراکز داخلی را نیز موردنظر 
قرار داده اس��ت. با تکمیل و پایان این طرح، شرکت 
فولاد امیرکبیر کاشان به شبکه حمل ونقل بین المللی 
متصل شده و پاس��خ به نیازهای داخل و صادرات با 
س��رعت و سهولت بیشتری انجام خواهد شد. توسعه 
خطوط ریلی و اتصال به ش��بکه سراس��ری کشور بر 
اساس درخواست شرکت فولاد امیرکبیر انجام شده 
و طراحی و راه اندازی از سوی سازمان های مربوط، از 
دستاوردهای مهم سال های گذشته شرکت و استان 
به ش��مار می رود. مدیرعامل فولاد امیرکبیر کاشان با 
بیان اینکه قطع وابس��تگی و وارد نش��دن ورق های 
فولادی قابل تولید در کشور با نرخ مناسب از اهداف 
کلی ش��رکت به ش��مار می رود، تصریح کرد: افزایش 
بهره وری نیروی انسانی و تجهیزات در کنار استفاده 
از دانش کارشناس��ان موجود در واحد تولیدی برای 
شناس��ایی واحده��ای قابل رش��د در کش��ور نیز از 
اقدامات دیگر ش��رکت یاد شده اس��ت. تمام اهداف 
مطرح ش��ده با بکارگیری متخصصان بومی استان و 
ش��رکت های بزرگی مانند فولاد مبارکه محقق شده 
اس��ت. وی تصریح ک��رد: ظرفیت اس��می گالوانیزه 
شرکت، از ۱۰۰ هزار تن با افزایش یکنواخت به ۱۵۰ 
هزار تن خواهد رسید که نسبت به سال های گذشته 
با افزایش ۲۰ هزار تنی همراه است. هدف ۲۰۰ هزار 
تن س��ال آینده هم نش��ان دهنده افزایش ظرفیت و 

بهره وری در وضعیت سخت اقتصادی کشور است.

علی محمدی با اش��اره به افزایش هزینه ها در س��ال جاری به  
دلی��ل تغییرات ن��رخ ارز اظهار کرد: در ش��رایط کنونی تنها راه 
جب��ران افزایش هزینه ها افزایش تولید اس��ت که تلاش جمعی 
مدیران و پرسنل برای مدیریت کردن هزینه ها و ارائه راهکارهای 

عملی برای کاهش آن را می طلبد.
به گزارش مس پرس، علی محمدی، عضو هیات مدیره شرکت 
مل��ی صنایع مس ایران با بیان این مطلب در حاش��یه بازدید از 
طرح های توس��عه ای ش��رکت م��س در مجتمع مس س��ونگون 

عنوان کرد: شرکت مس همواره در راستای سیاست های اقتصاد 
مقاومتی عمل کرده و در این زمینه عملکرد موفقی داشته است 
اما با در نظر گرفتن تحولات ش��رایط اقتصادی کشور باید قبول 
کنیم که هزینه ها افزایش یافته اس��ت؛ بنابراین باید تلاش کنیم 

راهکارهای لازم را برای تعدیل و کاستن آنها پیدا کنیم.
وی با اش��اره به اقدامات انجام ش��ده در داخل کش��ور و حتی 
تبریز در زمینه بومی سازی تولید مواد شیمیایی موردنیاز شرکت 
مس خاطرنش��ان کرد: در سال های گذش��ته، اقدامات خوبی در 

حوزه تولید مواد ش��یمیایی که یکی از ارکان مهم تولید اس��ت 
انجام  ش��ده بود که متاس��فانه در س��ال های اخیر به خاطر در 
دسترس بودن این مواد و راحت وارد کردن آن از خارج از کشور، 

این اقدامات ادامه نیافت.
محمدی در پایان با اشاره به این موضوع که باید از توان علمی 
داخلی بهره گرفت، تاکید کرد: متخصصان ما با حضور و بررسی 
راهکارهای لازم در بازارهای داخلی باید به صورت کارشناس��انه 
و همچنین مجامع علم��ی و بهره گیری از ظرفیت های موجود و 

ارتباط گس��ترده با دانش��گاه ها، روی کاهش و نحوه مصرف این 
مواد و سازگاری  آن با امکانات و تجهیزات و درنهایت بومی سازی 
دانش ه��ای مورد نیاز تلاش کنند ت��ا کارآیی را افزایش و هزینه 

نهایی محصولات را کاهش دهند.

عضو هیات مدیره شرکت ملی صنایع مس ایران مطرح کرد
افزایش تولید، تنها راه موثر کاهش هزینه ها

روی خط خبر

موضوع انجام می ش��ود که باعث تحول بخش معدن 
خواهد شد. در حوزه سنگ آهن، یکی از استان هایی 
که می خواهیم در آن کار کنیم هرمزگان اس��ت. این 
استان و جنوب استان کرمان و جنوب استان فارس، 
غنی از معادن س��نگ آهن هماتیت هستند که هنوز 
اس��تفاده خاصی از آنها نشده اس��ت. اکتشاف اینجا 
ناقص اس��ت. در حال کار هس��تیم و نوید می دهیم 
که ظرفیت خوبی از سنگ آهن و کنسانتره هماتیت 
را در اس��تان هرمزگان ش��اهد خواهیم بود. بخش��ی 
از نیاز طرح توس��عه فولاد کش��ور می تواند از همین 
معادن تامین شود. استان کردستان نیز دارای معادن 
س��نگ آهن مگنتیت با عیار خوب اس��ت اما شرایط 
خاصی دارد از جمله اینکه س��خت عبور است، مردم 
آن در کار صنعت��ی و س��رمایه گذاری های درازمدت 
دخال��ت نداش��ته اند و اداره ه��ای آن نی��ز همکاری 
زی��ادی نکرده اند اما اگ��ر در این منطقه حضور یابیم 
و معدنکاران فعال ش��وند، در آینده یکی از قطب های 

سنگ آهن کشور می شود.
برایایجادپیوستگیدرزنجیرهمعدنچه�

اقداماتیشدهاست؟
مهرداداکبریان: برای ایجاد پیوستگی در زنجیره 
معدن، ش��رکت های گل گهر و میدک��و را وارد طرح 
کردی��م و پیام حضور این دو ش��رکت این بود که به 

یک زنجیره بزرگ تر وصل می شوند.
بهرامن: هدف، تامین خ��وراک مواد اولیه صنعت 
بود. با این ذهنیت مذاکرات در بخش معدن ش��روع 
ش��د. اگر میدک��و و گل گهر آمدند ب��رای این بود که 
بتوانن��د مواد اولیه مورد نیاز خود را تامین کنند. اگر 
انجم��ن س��نگ در این طرح حضور یافت��ه برای این 
اس��ت که در برنامه های توس��عه خود که در نقش��ه 
راه پیش بینی ش��ده بتواند حرکت کند. قرار است بر 
اساس نقشه راه حرکت کنیم. به این دلیل می گوییم 
ایمی��درو باید خود را در نقش��ه راه ببین��د و در این 
صورت می تواند به اهداف خود برسد. همه بخش هایی 
که تفاهمنامه امضا کردند اعم از طلا، سرب، روی و...، 
بر اس��اس نقش��ه راه و تامین مواد اولیه است. وقتی 
ایمیدرو در این حوزه وارد ش��د، طرح منسجم تر شد. 
معتقدیم پرچم ایمیدرو باید پایدار بماند و با تفویض 
اختیار به ش��رکت تهیه و تولید، مسیر را پیش ببرد. 
با این کار معادن تجمیع می شوند. به عنوان مثال در 
بخش طلا در خراس��ان، یک تجمیع عمومی در حال 

رخ دادن است.
همهموادراشاملمیشود؟�

بهرام�ن: بله برای همه انواع م��واد معدنی که در 
دبیرخانه ش��رکت تهیه و تولید پیش��نهاد شود، یک 
تفاهمنامه اصلی بس��ته می شود و یک شرح کار برای 
هر بخ��ش تخصصی تعری��ف خواهد ش��د. در اینجا 
س��نگ های تزئینی و طلا نیز وارد شدند و تفاهمنامه 
امضا شد. در واقع هر معدنی که به هر دلیلی با تمام 

ظرفی��ت کار نمی کند، ام��کان حضور در این طرح را 
دارد. اینه��ا در کن��ار هم یک کار اکتش��افی کامل و 
مطالعات��ی انجام می دهند ت��ا در صورت مثبت بودن 
نتای��ج، در قالب آن بتوانیم م��واد اولیه مورد نیاز هر 

صنعت را تامین کنیم.
اینطرحاجراییشدهاست؟�

بهرام�ن: اکن��ون زیرس��اخت ها آماده می ش��ود. 
همزمان واگذاری ها نیز انجام می ش��وند. نخس��تین 
بازدید از س��نگ آهن هماتیت هرمزگان در روزهای 
گذش��ته انجام ش��د. در واقع ط��رح وارد مرحله اجرا 
شده است. درحال حاضر درخواست ها به طور دائم به 

دبیرخانه شرکت تهیه و تولید می آیند.
کریمنژاد: ش��رکت تهیه و تولید به عنوان شرکت 
دولتی ب��رای تامین مواد اولیه ش��رکت طلای موته 
فراخوان داد و ۴ محدوده در فراخوان شرکت کردند. 
ما در حال بررس��ی مش��کلات آنها هس��تیم تا آن را 
عملیاتی کنیم. این کار نیاز به مطالعه اکتشافی دارد 
و زمان بر اس��ت که ممکن اس��ت یک س��ال دیگر به 
نتیجه برس��د. همچنین برخی معادن سنگ آهن که 
نیاز به خوراک دارند قرارداد تضمین خوراک بسته اند 
و بازخورد آن در سال های آینده مشخص خواهد شد.

آماریوجودداردکهچهتعدادمعادنفعال�
شدهاندیاقراراستفعالشوند؟

بهرامن:کاری که انجام می ش��ود ساختاری است 
یعنی برای آن اس��تراتژی وی��ژه ای دارند که این کار 
از حال��ت فردی به تصمیم س��ازی تبدیل می ش��ود. 
انتظار نداش��ته باشیم امروز ۵ مورد انجام شده باشد. 
اینجا بخش خصوصی و دولت کنار هم نشس��ته اند و 
می گوین��د با هم تفاهم کرده ایم و آمادگی داریم این 
معادن را برای تامین خوراک صنایع مورد نظر تجمیع 
کنیم یا توسعه دهیم. در حال حاضر رقم وجود ندارد 
اما س��اختار آماده می شود تا هر کسی که )اکتشافی 
ی��ا معدن��ی( نمی توان��د کار کند یا ظرفی��ت پایینی 
دارد، زمینه توس��عه پیدا کن��د. در این زمینه طرف 
اکتشافاتش را کامل می کند و به ذخایر واقعی کشور 
دسترسی پیدا می کنیم. متاسفانه تاکنون اکتشافات 
معادن ما کامل نبوده چراکه سیاس��ت گذاری های ما 
پایه و عمق نداش��ته اس��ت. به عنوان مصرف کننده، 
در معادنی که از دولت می گرفتیم، اکتش��افات را به 
میزان��ی که طرح پیش می رفته، انج��ام می دادیم. از 
این رو یکی از اقدامات، سرمایه گذاری و بهینه سازی 
از ظرفیت های موجود در شناسایی اکتشافات منطقه  
اس��ت. سیاست های پیش��ین ما در واگذاری معادن،  
بس��یار س��نتی بوده اس��ت. روند این گون��ه بوده که 
معدنی بیاید طرحی بدهد و طرح خود را اس��تخراج 
کند. معادن س��نگ آهنی داشته ایم که مجوز ذخیره 
۲۰ هزار تن گرفته ام��ا امروز می تواند ۲ میلیون تن 
از آن برداش��ت کرد. بنابراین باید بهس��ازی برای بالا 
بردن شناس��ایی دقیق و رس��یدن به ظرفیت واقعی 

تامین مواد اولیه انجام شود. امروز از برنامه تولید ۵۵ 
میلی��ون تن در افق ۱۴۰۴ می گوییم اما مواد اولیه را 
نمی توانید داشته باش��ید. از کجا باید این مواد اولیه 
تامین ش��وند؟ از خارج وارد کنید یا اکتشافات مان را 
کامل کنیم؟ اکتش��افات را از ک��دام مناطق می توان 
تکمیل کرد؟ باید بگویم آنگونه که باید نتوانستیم از 

ظرفتیت واقعی معادن در کشور بهره بگیریم. 
چنددرصدمعادنکشورفعالند؟�

بهرامن: ۹۷ درصد معادن کشور کوچک مقیاسند. 
این معادن دارای مالکیت خصوصی هستند.

عظیم�ی: از ۱۰ هزار مع��دن، ۴۰ درصد آنها غیر 
فعال اند. بیش��تر فعالان معدنی بر این باورند که نیاز 
به حمای��ت دارند و درخواس��ت های مختلفی اعم از 
تس��هیلات و... داشتند. مش��اوران ما در حال بررسی 
مشکلات هستند تا تصویر درستی از آنها تهیه کنند.

مشاورههارایگاناست؟�
عظیمی: بله. خوش��بختانه ش��رکت تهیه و تولید 
با حمایت های ایمیدرو ب��ه گونه ای عمل می کند که 

زیرساخت فراهم شود.
بخشخصوصیچ�هاطمینانیبرایحضور�

درطرحدارد؟
عظیم�ی: م��ا س��ازکارهای حقوقی را مش��ورت 
می دهیم اما نکته مهم این اس��ت که یک خط قرمز 
در نظر گرفته ایم و معدن قابل خرید و فروش نیست. 
ما برای توانمندس��ازی معدندار تلاش می کنیم. باید 
بی��ن واحدهای فرآوری و معدنداران تعامل مناس��ب 
برق��رار کنیم که معدنداران تامی��ن کننده مواد اولیه 
کارخانه داران ش��وند. حتی در اکتشافات تکمیلی که 
س��رمایه گذار انجام می دهد گفته می شود آن ذخیره 
اکتش��افی برای خودتان باش��د و ذخیره جدید را ما 

کشف می کنیم، با هم نیز مشارکت می کنیم.
و  پیمان��کاران  از  بس��یاری  دیگ��ر،  بخ��ش  در 
س��رویس دهندگان بخش خصوص��ی در بخش های 
عمرانی کار می کردند ام��ا اکنون وضعیت پروژه های 
عمرانی در کش��ور طوری شده که افراد به ما مراجعه 
می کنند و از امکانات خود )ماش��ین آلات( می گویند 
و ما این ش��رکت ها را به این سمت هدایت می کنیم. 
معدن��دار می گوی��د من پ��ول ندارم و ش��رکت های 
پیمانکار می گویند ما بخشی از استخراج را به عنوان 
دستمزد بر می داریم. اگر ش��ما بخواهید با ارز فعلی 
ماش��ین آلات نو بخری��د، غیر اقتص��ادی خواهد بود. 
روش ه��ای کلینیکی، بررس��ی های فن��ی اقتصادی 
مع��دن را توجیه می کنن��د و هماهنگی های موجود 
را ما اص��لاح می کنیم. ما معدندار و س��رمایه گذار را 
در کن��ار هم قرار می دهی��م، آنها نظره��ای خود را 
مط��رح می کنن��د و چنانچه نیاز ب��ه خرید تضمینی 
یا پیش خرید ماده معدنی باش��د، پ��ول به معدندار 
داده می شود. حال پرسش این است که اگر معدندار 
ماده معدنی اس��تخراج نکرد چگونه پول خود را پس 

بگی��رد؟ اینها راهکار حقوقی دارد که پیش��نهاداتش 
داده می شود و مسئول اصلی، معدندار و سرمایه گذار 
هس��تند. ما نقش کمک کننده داریم. اکنون استقبال 
وجود دارد. در جلس��ه ای که در زنجان داشتیم، همه 
معدنداران می گفتند حاضریم با این روش مشارکت، 

در طرح حضور یابیم.
یکی از نکته های مهم��ی که در اینجا مغفول ماند 
اینکه ش��رکت های بزرگ، واحدهای تحقیق و توسعه 
بزرگ دارند که هزینه بر است و معادن کوچک ندارند. 
در نتیج��ه آینده پژوه��ی ضعیف تری دارن��د. معادن 
 بزرگ به معادن یادش��ده کم��ک می کنند تا تقویت

 شوند.
کریمن�ژاد:حضور تش��کل های ب��زرگ تخصصی 
نظیر خانه معدن و... به نوعی اعتمادس��ازی اس��ت، 
ضمن اینکه در حال تدوین ش��یوه نامه هایی هستیم 
و به تایید ش��ورای هماهنگی خواهد رسید که نحوه 
مشارکت چگونه باش��د. خرید و فروش )معادن برای 

ما( خط قرمز ما بوده و ممنوع است.
مشکلاتوانتظاراتشماچیست؟�

بهرام�ن: اگ��ر می خواهی��م در زمین��ه معدن به 
توسعه برسیم باید ابزارهای آن را داشته باشیم. هیچ 
توسعه ای با نیت درست نمی ش��ود. وقتی می گوییم 
بخش معدن توسعه پیدا کند باید ابزارهای توسعه ای 
را در تم��ام بخش ها تعریف کنیم. اگ��ر در قوانین و 
مقررات ایراد داریم، باید اصلاحات آن را انجام دهیم. 
م��ا در بخش معدن، برنامه ری��زی داریم اما همزمان، 
س��ازمان های موازی تصمیم گیری هایی می کنند که 
بخش مع��دن را ناب��ود می کند. وقت��ی امروز بخش 
مع��دن را توس��عه می دهیم فرام��وش نکنیم که این 
روند، مسائلی به وجود می آورد؛ هم خوبی هایی دارد 
هم بدی هایی. اقتصاد را نیز گس��ترش می دهد و در 
عین حال می تواند برخی دل نگرانی ها را برای برخی 
بخش ها همچون محیط زیس��ت، منابع طبیعی و... به 

وجود آورد.
این ذهنیت بدون ش��ناخت جامعه شناسی معدنی، 
امکان پذیر نیس��ت. ای��ن موضوع در کش��ور مغفول 
اس��ت و متولی بخش معدن ما، این مس��ائل را درک 
 نمی کند. ما نمی دانیم که جامعه شناسی معدنی یعنی 

چه؟
 اگر جامعه شناس��ی معدنی نباش��د فردی می آید 
و می گوی��د معدن س��ونگون را تعطی��ل کن. معدن 
انف��ال اس��ت. همان گونه ک��ه بخش های م��وازی از 
بخش خود دف��اع می کنند ما هم بای��د قدرت دفاع 
داش��ته باش��یم. پایه اینها استانداردس��ازی اس��ت. 
اس��تانداردها در جهان تعریف ش��ده اند اما در کشور 
ما تصمیم هایی گرفته می ش��ود که بخش��ی با نفوذ، 
یک مجموعه را به تعطیلی می کشاند. کدام فرد پیدا 
 می شود که با این ش��رایط، سرمایه گذاری بلندمدت

 کند؟

 دلیل اینکه ایمیدرو نمی تواند به اهداف خود برسد 
این است که برخی بخش ها به آن فشار وارد می کنند. 
من نمی گویم فقط به سرمایه گذار احترام بگذاریم. ما 
باید تابع استانداردها باشیم تا سرمایه با خیال راحت 

ورود پیدا کند.
استانداردهادرایرانتعریفشدهاند؟�

بهرامن: در ایران برخ��ی بخش ها را فقط ایمیدرو 
به عنوان س��ازمان توس��عه ای در اختیار دارد. نقش��ه 
راه دارد و می گوی��د توس��عه را بای��د دنب��ال کنی��د. 
تش��کل ها کار خود را شروع کرده اند. وقتی می گوییم 
زیرساخت ها را برقرار کنیم، فقط شامل جاده نیست، 
بلکه مس��ائل، مبانی و ابزارها هم هس��ت. من بر این 
اس��اس، اس��تانداردهای روز را می آورم و با س��ازمان 
محیط زیس��ت مس��ائل را دنبال می کنم ک��ه در آن 
موضوع ه��ای ملی یعنی حفظ محیط زیس��ت و حفظ 
سرمایه ملی کش��ور مستتر است؛ همان کاری که در 
کانادا، اس��ترالیا، افریقا و... انجام می ش��ود. کرباسیان 
سال گذشته یک مشاور بین المللی استرالیایی گرفت 
و حتی به س��ازمان محیط زیست گفت انتخاب مشاور 
با ش��ما باش��د تا ما هزینه آن را پرداخت  کنیم. برای 
بهره برداری معدن اس��تاندارد تعریف می شود و ما بر 

اساس آن پیش می رویم.
بهرامن: ما پیش��نهاد ش��فافی به آق��ای کلانتری 
داده ای��م. خوش��بختانه ام��روز در س��ازمان حفاظت 
محیط زیس��ت، اراده برای استانداردسازی وجود دارد 
ک��ه جای خوش��حالی دارد. ما این حرکت را ش��روع 
کرده ایم اما این کار، سرمایه گذاری بزرگی نیاز دارد و 
توانمندی ما در تش��کل ها محدود است. باید با حضور 
تشکل ها، وزارتخانه، سازمان محیط زیست و محوریت 

ایمیدرو، استانداردسازی انجام شود.
بهرام�ن: در درازم��دت، برنامه ری��زی را ش��روع 
کرده ای��م ام��ا نگرانی ما این اس��ت که اگ��ر به موقع 
تعری��ف ش��فافی ب��رای فعالیت ه��ای دو ط��رف در 
کش��ور انجام نش��ود، فعال س��ازی و تجمی��ع معادن 
روب��ه رو خواه��د ب��ا مش��کلات خاص��ی   کوچ��ک 

 شد.
 در نتیجه باید س��ریع تر تفاهمنامه ای با س��ازمان 
محیط زیس��ت و منابع طبیعی امض��ا کنیم. علاوه بر 
این، برای نوس��ازی معادن، به ماشین آلات نیاز داریم. 
نقش ایمیدرو در تامین ماشین آلات مهم است. برای 
بزرگ شدن معادن کوچک، نیاز به نقدینگی است که 
یکی از راهکارهای آن، افزایش سرمایه صندوق بیمه 
س��رمایه گذاری فعالیت های معدن��ی به ۵۰۰ میلیارد 

تومان است.
کریمنژاد: لازم است از اصحاب رسانه، خانه معدن، 
انجمن ه��ای تخصصی، کمیس��یون مع��دن و صنایع 
معدن��ی اتاق ایران و ش��رکت های ب��زرگ صنعتی و 
معدنی که در پیش��برد این طرح م��ا را یاری کردند، 

تشکر کنم.

پویایی و تحول در بخش معدن نزدیک است
در میزگرد تخصصی »طرح احیا، فعال سازی و توسعه معادن کوچک« مطرح شد: 
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تغییرات اقلیمی در گیرودار 
سیاست های ترامپ 

 لاری کودلو، یکی از مش��اوران اقتصادی ارشد 
دونال��د ترامپ، به تازگی گفته که این دولت باید 
یاران��ه ای که در اختیار خودروه��ای الکتریکی و 
دیگر فناوری ه��ای مرتبط با انرژی ه��ای نو قرار 
می گرفته است را قطع کند. تاکنون و در پوشش 
ای��ن یارانه ها خریداران خودروه��ای الکتریکی از 
اعتب��ار مالیات��ی دولت فدرال ب��ه ارزش ۲هزار و 
۵۰۰ تا ۷ هزار و ۵۰۰ دلار برخوردار می ش��دند. 
هر چند به نظر نمی رس��د ترامپ بتواند این طرح 
را بدون قانون کنگره حذف کند اما این حرف در 
جا و اندازه خود مهم تلقی می ش��ود و بخش��ی از 
الگوی مستمر جمهوری خواهان مبتنی بر حمله 
به فناوری های مرتبط ب��ا انرژی های جایگزین و 
حمایت از صنایع مرتبط با انرژی های س��نتی به 

شمار می آید. 
با توس��عه خودروهای الکتریک��ی، انواعی که از 
باتری ه��ا تغذیه می کنن��د جایگزین خودروهایی 
می ش��وند که از نفت ان��رژی می گیرند، در حالی 
که صنعت نفت و پتروشیمی مدت هاست ستون 
مهمی ب��رای پش��تیبانی از جمهوری خواهان به 
شمار می آید. این اتفاق همچنین راهکاری است 
که ترامپ به وس��یله آن هم��راه نبودن خود را با 
اقدام��ات مرتبط با مبارزه با تغییرات آب و هوایی 
نش��ان می دهد. علاوه بر همه اینها، ترامپ تلاش 
و تمرکز بسیاری را صرف این کرده که رایانه های 
انرژی زغال س��نگ را افزای��ش دهد. با این وجود 
به دلایل بس��یاری می توان ادعا کرد توقف یارانه 

خودروهای برقی به یقین ایده خوبی نیست. 
تئ��وری »اقتص��اد اس��تاندارد« می گوی��د که 
رایانه ها قیمت های بازار را از حالت طبیعی خارج 
می کنند. لیبرال ها مدت هاس��ت از این نظریه در 
راس��تای مخالفت با رایانه هایی که به انرژی های 

سبز تعلق می گرفت، استفاده کرده اند. 
ای��ن تئ��وری همچنی��ن می گوید ک��ه خروج 
قیمت های ب��ازار از حالت طبیع��ی گاهی اوقات 
می توان��د اقتص��اد را کارآمدتر کن��د. یکی از این 
م��وارد، آلودگی اس��ت. وقتی یک نی��روگاه که با 
س��وخت فس��یلی برق تولید می کند، دی اکسید 
کربن به هوا می فرس��تد، آس��یبی ک��ه تغییرات 
برآمده از آن ایجاد می کند، در بهای برقی که این 

نیروگاه می فروشد، تاثیری ندارد. 
در صورت��ی که گرمای��ش جهانی ب��ه کنترل 
درنیاید، آس��یب به امری��کا در دهه های پیش رو 
بسیار زیاد خواهد بود. این جریان می تواند به این 
منجر شود که اقتصاد امریکا در پایان قرن جاری 
میلادی ۱۰ برابر میزان کنونی کوچک تر باش��د؛ 
کاهش��ی که برآمده از آتش س��وزی های شدید، 
افزایش سطح آب دریا و دیگر پدیده های مرتبط 

با تغییرات آب و هوایی خواهد بود. 
سیاستی که اقتصاددانان برای مقابله با تغییرات 
آب و هوایی پیشنهاد دادند، مالیات بر کربن است 
و مبتنی بر آن، واحدهایی که کربن بیش��تری به 
جو می فرس��تند، باید مالیات بیش��تری بپردازند. 
اگرچه مالیات بر کربن سیاس��ت خوبی به شمار 
می آید اما یک نقطه ضعف سیاس��ی بزرگ در آن 
وجود دارد. مالیات بر کربن در امریکا و در سطح 
ملی وضع می ش��ود، در حالی که گرمایش زمین 
برآمده از رفتار همه جهان اس��ت. هیچ کش��وری 
نمی خواهد فش��ار مالیات بر کربن را تحمل کند 
و از س��ویی دیگر هر کشوری مش��تاق است که 
زغال س��نگ و نف��ت را ارزان مص��رف کند و این 
چنین اس��ت که قوانین مرتبط با تغییرات آب و 
هوایی همچنان در گیرودار سیاست های ترامپ و 

مخالفان آن به سر می برد. 
منبع: بلومبرگ 
برگردان: ثمن رحیمی راد 
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نوح اسمیت
ستون نویس 

یادداشت

خبر

ی��ک الماس زردرنگ به وزن ۵۵۲ قی��راط در معدن دیاویک در 
نورت وس��ت تریتوریز کشف شد که ۳ برابر بزرگ تر از کشف بزرگ 

قبلی در کاناداست.
به گزارش ایس��نا، ش��رکت های »دومینیون دایامون��د ماینز« و 
»ریوتینتو« با رونمایی این الماس که بزرگ ترین الماس کشف شده 

تاکنون در امریکای شمالی به شمار می رود، بازار را شوکه کردند.
ای��ن الماس ک��ه به اندازه یک تخم مرغ و به رنگ زرد اس��ت، در 
اکتبر )نیمه مهر تا نیمه آبان( استخراج شد و ابعاد آن حدود ۳ در 

۵.۵ سانتی متر است.

ش��رکت دومینیون کانادا که ۴۰ درصد از معدن دیاویک س��هم 
دارد، اعلام کرد کش��ف الماسی در ابعاد یادش��ده در این بخش از 
جهان به کل غیرمنتظره بود و نقطه عطفی برای معدنکاری الماس 

در امریکای شمالی به شمار می رود.
بر اس��اس گزارش ماینین��گ، این الماس زردرن��گ یکی از ۳۰ 

الماس بزرگی است که تاکنون کشف شده  است.
رکورد بزرگ ترین الماس کش��ف شده در امریکای شمالی، پیش 
از این به الماس��ی به وزن ۱۸۷.۷ قیراط تعلق شد که سال ۲۰۱۵ 

میلادی)۱۳۹۴خورشیدی( در معدن دیاویک استخراج شده بود.

بزرگ ترین الماس��ی که تاکنون کشف ش��ده، الماس کولینان به 
وزن ۳۱۰۶ قی��راط در نزدیکی پرتوریای افریقای جنوبی در س��ال 
۱۹۰۵ میلادی اس��ت. این الماس بریده ش��د و یکی از قطعات آن 
در جواهرات سلطنتی انگلیس به کار رفته است. الماس »لسدی لا 
رونا« به وزن ۱۱۰۹ قیراط دومین الماس بزرگی اس��ت که تاکنون 
کش��ف ش��ده و الماس اکس��ل س��یور به وزن ۹۹۵ قیراط و استار 
س��یرالئون به وزن ۹۶۹ قیراط در رتبه س��وم و چهارم قرار دارند. 
دومینیون قرار است شریکی را برای برش دادن و صیقل این الماس 

که هنوز ارزش آن تخمین زده نشده است، انتخاب کند.

کشف بزرگ ترین الماس زردرنگ در قطب شمال

 برگردان: ثمن رحیمی راد 
پیش بینی می ش��ود در دهه پیش رو، رش��د مص��رف باتری های 
لیتیوم یون به افزایش تقاضا و بهای موادی بینجامد که در س��اخت 
آنها استفاده می شود. تاکنون بیشتر به لیتیوم و کبالت اشاره شده 

و حالا گرافیت هم به این دو مورد افزوده می شود.
ب��ه گزارش روزگار معدن به نقل از وب س��ایت ش��رکت خدمات 
اطلاعاتی روسکیل انگلیس، تقاضا برای گرافیت، افزایش یافته و به 
افزای��ش نرخ این ماده انجامیده اس��ت. پیش از این آنچه به عرضه 
و تقاض��ای گرافیت جهت می داد، مصرف فولادس��ازها در چین و 
روند صنعتی ش��دن در این کشور بود اما در میانه سال های ۲۰۱۰ 
تا ۲۰۱۷ میلادی )۱۳۸۹ تا ۱۳۹۶خورش��یدی( با کاسته شدن از 
حج��م فولادی که چین تولید می کند، تقاضا برای گرافیت کاهش 

یافت.
حالا گرافیت، ب��ازار مصرف دیگری پیدا ک��رده و انتظار می رود 
صنعت باتری های لیتیوم یون پش��تیبان خوبی برای رشد تقاضای 
گرافی��ت طبیعی ورق��ه ای و گرافیت طبیعی باش��د، چون گرافیت 
در سراس��ر جهان ب��ه عنوان یک م��اده خام اس��تراتژیک حیاتی 
برای صنعت باتری ش��ناخته ش��ده اس��ت؛ در نتیج��ه پیش بینی 
می ش��ود تا سال ۱۴۰۶خورش��یدی)۲۰۲۷میلادی( مصرف آن در 

این باتری ها ۵ تا ۱۰برابر حجم کنونی باش��د و این اتفاق از رش��د 
تولی��د خودروهای الکتریکی و باتری ه��ای لیتیوم یونی که در آنها 
اس��تفاده می ش��ود، برمی آید. علاوه بر خودروهای الکتریکی، سایر 
اب��زار فناورانه)های تکِ( نیز که باتری های لیتیوم یون جزئی از آنها 
به ش��مار می آیند، در این رش��د مصرف نقش دارند. آنودهای این 
باتری ها نس��بت به لیتیوم هم گرافیت بیش��تری مصرف می کنند. 
پیش بینی می ش��ود ماش��ین آلات برقی و هیبری��دی در یک دهه 
پی��ش رو ۶۹درصد فروش صنعت حمل ونق��ل را به خود اختصاص 
دهند. با در نظر گرفتن تقاضای باتری از س��وی این ماش��ین آلات 
برق��ی، آینده گرافیت بس��یار جالب اس��ت. در همین حال صنعت 
فولاد که همواره محرک تولید و نرخ گرافیت بوده، از سال گذشته 
میلادی تغییرات چش��مگیری را تجربه کرده اس��ت. این تغییرات، 
حاصل سیاس��ت های جدیدی اس��ت که چین درباره محیط زیست 

اعمال کرده است.
فولادس��ازی، عامل تحریک بازار گرافیت مصنوعی اس��ت که در 
الکتروده��ا به کار می رود و گرافیت طبیعی در فرآورده های نس��وز 
مص��رف می ش��ود. در همین ح��ال مصرف کنن��دگان الکترودهای 
گرافیت��ی در چی��ن از رش��د ۱۰براب��ری بهای آن در اواخر س��ال 
گذشته میلادی)اواخر پاییز ۱۳۹۶خورشیدی( خبر دادند، هر چند 

تولیدکنندگان این محصولات، نرخ ها را روزانه تغییر می دهند.
آخری��ن نرخ ه��ای الکترود گرافیتی نیز ۳۵ه��زار دلار در هر تن 
اعلام ش��ده است، اگرچه بیشتر اوقات این محصول به طور معمول 

با قیمت های توافقی فروخته می شود.
بازار الکترودهای ساخته ش��ده از گرافیت همواره باثبات بوده و 
رش��دی آهس��ته و پیوس��ته را تجربه می کند اما از نیمه دوم سال 
گذش��ته میلادی)خرداد ۱۳۹۶خورش��یدی( نرخ این کالا افزایش 
یاف��ت، در حالی که متوس��ط بهای الکترود در س��ال های ۲۰۱۵، 
۲۰۱۶ و ۵ م��اه نخس��ت ۲۰۱۷می��لادی )۱۳۹۴، ۱۳۹۵ و اوایل 
۱۳۹۶ خورش��یدی( کمت��ر از ۱۹۰۰دلار در ه��ر تن ب��ود. بهای 
پایین الکترود در ای��ن دوره، نتیجه مازاد ظرفیت و مازاد عرضه از 
س��وی چین بود و آنچه پایین بودن قیمت ها را به دلیل زیاد بودن 
محصول الکترود مصنوعی در چین و هند تش��دید می کرد، رش��د 
بیش��تر از انتظار تولید فولاد در کوره های قوس الکتریکی در آسیا 

بود که از نیاز به الکترود می کاست.
دی  ت��ا  )خ��رداد  می��لادی  گذش��ته  س��ال  دوم  نیم��ه  در 
۱۳۹۶خورشیدی( روش هایی که به آنها اشاره شد، حالت معکوس 
گرفت. این تغییر، برآمده از رویکرد جدیدی اس��ت که دولت چین 
در زمینه ملاحظات زیس��ت محیطی خود اتخاذ کرده است. علاوه 

بر این عامل پیش بینی نش��ده که س��ال گذش��ته، توازن عرضه و 
تقاض��ا را در ب��ازار گرافی��ت مصنوعی متاثر کرد، مس��ائل دیگری 
هم وجود دارد؛ برخی مواد خام کک س��وزنی به طور مس��تقیم در 
آند باتری های لیتیوم یون اس��تفاده می ش��وند و در رقابت مستقیم 
با گرافیت طبیع��ی و مصنوعی قرار دارن��د. تلاش های چین برای 
افزای��ش تولی��د گرافیت مصنوعی در زمانی اس��ت که تولید فولاد 
در کوره های قوس الکتریکی در این کش��ور، نی��از به الکترودهای 

گرافیت مصنوعی بیشتری نسبت به گذشته دارد.
گرافیت یک��ی از آلوتروپ های)دگرش��کلی ( کربن اس��ت که به 
عنوان الکترودهای کوره، روان کننده، ماده نسوز، قطعات الکتریکی، 
رنگ ه��ا، فولاده��ای پرکربن، چدن ها، مداد گرافیتی و... اس��تفاده 
می شود. این ماده بر خلاف الماس که دیگر آلوتروپ کربن به شمار 
می آید، هادی جریان الکتریکی اس��ت و پایدارترین شکل کربن در 
شرایط استاندارد به شمار می آید. گرافیت، بالاترین مقاومت طبیعی 
و سختی را دارد، ضد زنگ و مقاوم در برابر حرارت است، روانکاری 
طبیعی بالا و مقاومت حرارتی بالا تا ۴۵۰۰درجه فارنهایت )۲۴۸۰ 
درجه سانتی گراد( دارد، رس��انای الکتریکی و حرارتی است، ثبات 
ش��یمیایی دارد، بازدارندگی در برابر تابش)اشعه(، اصطکاک کم و 

مقاومت فشاری بالا نیز از دیگر ویژگی های آن هستند

رشد مصرف گرافیت همگام با لیتیوم و کبالت
در چشم انداز بازار مواد معدنی برای دهه های پیش رو پیش بینی می شود 

بهای طلا در معاملات روز دوش��نبه بازار آس��یا با قوی ماندن 
ارزش دلار ک��ه تقاضا ب��رای خرید این فلز ارزش��مند را محدود 
کرد، اندکی کاهش یافت. به گزارش ایس��نا، هر اونس طلا برای 
تحویل فوری در معاملات روز جاری بازار س��نگاپور با ۰.۱ درصد 
کاهش به ۱۲۳۷.۵۱ دلار رس��ید. بهای معام��لات این بازار روز 
جمع��ه به ۱۲۳۲.۳۹ دلار کاهش پیدا ک��رده بود که پایین ترین 
نرخ در ۲ هفته گذش��ته بود. در بازار امریکا، هر اونس طلا برای 
تحوی��ل در فوریه )بهمن( تغییر چندانی نداش��ت و در ۱۲۴۱.۳ 
دلار ایس��تاد. هلن لو از شرکت آرگونات س��کوریتیز درباره روند 

جاری بازار گفت: طلا از روند کاهش��ی روز جمعه بهبود نیافته و 
تحت تاثیر رش��د ارزش دلار در پایان هفته گذشته قرار دارد. بر 
اساس گزارش رویترز، آمار اقتصادی ضعیف تر از حد مطلوب در 
چین و اروپا و واهمه نسبت به تعطیلی دولت امریکا جذابیت دلار 
را که به تازگی جایگاه دارای��ی مطمئن پیدا کرده، افزایش داده 
اس��ت. شاخص دلار در برابر سبدی از ۶ ارز رقیب پایین ۹۷.۷۱ 
واحد ک��ه روز جمعه به آن صعود کرده بود و بالاترین رکورد در 

۱۹ ماه گذشته بود، ایستاد.
بازارها به دقت، روند آتی سیاس��ت پولی امریکا را در نشس��ت 

دس��امبر بانک مرکزی این کش��ور زیر نظر دارند. انتظار می رود 
در این نشس��ت، نرخ های بهره به می��زان ۲۵ واحد افزایش داده 
ش��ود. انتظار می رود چهارمین دور افزایش نرخ های بهره در ماه 
میلادی آینده باش��د. سیاس��ت گذاران امریکا پیش از این، از ۲ 
دور دیگ��ر افزای��ش نرخ های بهره تا ژوئ��ن ۲۰۱۹ )نیمه خرداد 
ت��ا نیمه تیر ۱۳۹۸( خب��ر داده بودند اما به دلیل کندی رش��د 
اقتصادی، انتظارات نس��بت به تحکیم بیش��تر سیاس��ت پولی تا 
پایان س��ال آینده میلادی پایین آمده است. چشم انداز نرخ های 
به��ره بالاتر امری��کا برای طلا که به دلار قیمت گذاری می ش��ود 

منفی اس��ت زی��را هزینه نگهداری این فل��ز افزایش پیدا کرده و 
جذابیت سرمایه گذاری کمتری پیدا می کند. به گفته وانگ تائو، 
تحلیلگر فنی رویترز، هر اونس طلا برای تحویل فوری در آستانه 
شکس��تن نرخ ۱۲۳۲ دلار و سقوط به محدوده ۱۲۲۴ تا ۱۲۲۸ 
دلار قرار دارد. در بازار س��ایر فلزات ارزشمند، هر اونس پالادیوم 
ب��رای تحویل فوری به ۱۲۳۸.۲۰ دلار صعود کرد. هر اونس نقره 
ب��رای تحویل فوری با اندکی کاهش، به ۱۴.۵۶ دلار رس��ید. هر 
اون��س پلاتین برای تحویل ف��وری ۰.۶ درصد کاهش یافت و به 

۷۸۲.۵۰ دلار رسید.

عقبگرد طلای جهانی شدت می گیرد

رشد نرخ سنگ آهن 
در چین

بهای نقدی سنگ آهن وارداتی در چین، هفته 
گذشته را در ۶۶.۸ دلار هر تن سی اف آر آغاز کرد 
و آخرین بها به ۶۹.۹ دلار هر تن سی اف آر رسیده 
اس��ت. به گ��زارش ایفنا به نقل از اس��تیل مینت، 
حاش��یه س��ود کارخانه های فولادسازی کم شده 
است، از این رو کارخانه ها سنگ آهن خلوص های 
پایین تر را ترجیح می دهند. البته میزان موجودی 
سنگ آهن وارداتی در بنادر چین، هفته گذشته 
صع��ودی بود و از ۱۳۶.۲ میلی��ون تن به ۱۳۷.۱ 

میلیون تن رسید.
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روزهای پاییزی بازار فولاد

این هفته با کاهش شدید قیمت ها در بازار فولاد 
روبه رو بودیم، البته این روند کاهشی از هفته های 
گذش��ته آغاز ش��ده و چنین به نظر می رسد که 
همچنان ادامه دار باشد، هرچند بازار این روزها در 
انتظار جرقه های افزایش قیمت  به س��ر می برد تا 

شاهد رونق باشد. 
دلایل س��ردی بازار انواع محصولات فولادی که 
این روزها بی تقاضا مانده اند و قیمت های آنها روند 
کاهش��ی در پیش گرفته اند را تنه��ا نمی توان در 
روزهای منتهی به فصل پاییز و آغاز فصل زمستان 
جست وجو کرد چراکه هر سال بازار این محصولات 
در چنین فصلی در رکود به س��ر می برد اما فراتر 
از رکود فصلی می توان به ماه های گذش��ته رجوع 
کرد و ریشه آن را در ماه های التهاب آمیز چند ماه 
پیش جس��ت؛ روزهایی که فنر افزایش نرخ دلار 
پاره ش��ده بود و بازار انواع محصولات فولادی نیز 
داغ و قیمت  نیز به نوعی افس��ار گسیخته بود. در 
همان روزهای ملتهب افزایش نرخ دلار، بس��یاری 
افراد، محص��ولات فولادی را خریداری کرده و در 
انبارها نگه داشتند تا به قیمتی گزاف تر روانه بازار 
کنند. غافل از اینکه محصولات فولادی جایی در 
س��فته بازی ندارند و دپو ش��دنی هم نیستند. این 
روزها نیز شاهد در سراش��یبی قرار گرفتن بهای 
دلار هس��تیم زیرا به کانال ۹ هزار تومان س��قوط 
کرده و گویا روز مبادای دپوکنندگان فرا رس��یده 
است. آنها برای ضرر ندادن بیشتر، محصولات دپو 
شده خود را روانه بازار کرده اند و هم اکنون شاهد 
هستیم که بازار از محصولات فولادی با نرخ ارزان 

پر شده است. 
البت��ه کاهش مداوم نرخ قراضه آهن و س��نگ 
آه��ن و همچنین ش��مش، هم در س��طح جهانی 
و هم در س��طح داخلی س��بب ش��ده ک��ه بهای 
محصولات ف��ولادی روند کاهش��ی بگیرد که هر 
ان��دازه این قیمت ها کاهش پی��دا کنند قیمت ها 
به مس��یر نزولی خود ادامه خواهن��د داد. در این 
میان نیز تولیدکنندگان باوجود بازار اشباع شده در 

رکود کامل و بی تقاضایی به سر می برند.  

یادداشت

خبر

مدیرکل مناب��ع طبیعی و آبخیزداری اس��تان همدان با بیان 
اینکه تاکنون یک میلیارد تومان خس��ارت ناش��ی از تخریب، از 
س��وی بهره بردار معدن صبانور به خزانه دولت واریز شده، گفت: 
به دنبال اس��تفاده از ظرفیت خود معدن برای مس��ائل اصلاحی 

منطقه هستیم.
به گزارش پایگاه خبری نافع، اس��فندیار خزائی با بیان اینکه 
سازمان صنعت، معدن و تجارت، برای کل محدوده  های مشخص 
مجوز صادر می کرد، افزود: این اقدام باعث ایجاد مش��کل ش��ده 
زیرا بهره بردار، هر مکانی را بدون توجه به محیط زیست تخریب 
می کرد که باعث ایجاد مشکلات زیست محیطی و تخریب منابع 

طبیعی زیادی می شد.
مدیرکل اداره منابع طبیعی و آبخیزداری استان درباره معدن 
صبانور و اجرای درس��ت حکم دادگاه، اظهار کرد: مشکل برخی 
مع��ادن به پیش از انعق��اد تفاهمنام��ه وزارت صنعت، معدن و 
تجارت با س��ازمان منابع طبیعی برمی گردد زی��را از قبل روال 
این گونه بود که از سوی وزارتخانه، محدوده ای به ما داده می شد 
و ما نیز برای اینکه تخریب کمتری انجام شود جانمایی را انجام 

می دادیم و به این سازمان اعلام می کردیم.
وی با اش��اره به اینکه اکنون روال این گونه نیس��ت و مکان را 
اداره منابع طبیعی مش��خص ک��رده و در پروانه بهره بردار ثبت 
می کند، گفت: بهره بردار تنه��ا در محدوده ای که منابع طبیعی 
مش��خص ک��رده می تواند عملی��ات تخریبی انج��ام دهد و اگر 
تخلفی انجام شود، منابع طبیعی با کمک وزارت صنعت، معدن 

و تجارت جلوی تخلف را می گیرد.
مدیرکل اداره منابع طبیعی و آبخیزداری استان با بیان اینکه 
پروان��ه برخی معادن پیش از این تفاهمنامه صادر ش��ده، اضافه 
کرد: ما در حال تطبیق این معادن با تفاهمنامه جدید هس��تیم 

که البته کاری وقت گیر است.
وی تصری��ح ک��رد: بن��ا بر نتایج جلس��ات متعدد، مقرر ش��د 
محدوده ای که معادن لازم دارند با محدوده تعیین ش��ده منابع 
طبیع��ی تطبیق داده ش��ود و برای بقیه مناطق��ی که خارج از 

محدوده است و تخریب شده، خسارت گرفته شود.
خزایی با اش��اره به رأی دادگاه معدن صبانور روستای باباعلی 
گفت: تاکنون یک میلیارد تومان خس��ارت ناش��ی از تخریب از 

س��وی این بهره بردار به خزانه دولت واریز ش��ده و نقاطی بنا بر 
رأی قاضی خلع ید شده و حدود ۴۵ هکتار فریز شده است.

وی ادامه داد: محدوده این معدن بر اساس تفاهمنامه، تطبیق 
داده ش��ده اما بخش هایی از آن دارای معارض است و پیگیریم 
ت��ا معدن به دلیل اش��تغالزایی و اقتصاد منطق��ه، بتواند به کار 

خود ادامه دهد.
مدیرکل اداره منابع طبیعی و آبخیزداری اس��تان در تش��ریح 
این موضوع گفته که مردم این منطقه مدعی هس��تند بهره بردار 
هنوز از مناطقی که خلع ید شده استفاده می کند و خاطرنشان 
کرد: این گفته درست نیست و بهره بردار، مناطق مشخص شده 
را رعایت کرده اس��ت، م��ا نیز نظارت مس��تمر داریم تا تخلفی 

انجام نشود.
وی در پاس��خ ب��ه این پرس��ش که چ��را و چگون��ه پرداخت 
خس��ارت ۳ میلی��اردی دادگاه ب��ه یک میلی��ارد تومان کاهش 
یافت، گفت: مس��ئله از قبل سطح وس��یعی را شامل می شد که 
آن را ناحیه بن��دی کردیم و هر قدر مورد بررس��ی قرار گیرد به 
همان اندازه خس��ارتش محاسبه می شود. فراتر از آن هم مسائل 

اصلاحی و احیایی منطقه از سوی خود معدن باید انجام شود.
خزائ��ی یادآور ش��د: به دنبال اس��تفاده از ظرفیت خود معدن 
برای مس��ائل اصلاحی هس��تیم و آن خس��ارتی که گرفته شده 

مربوط به منطقه تخریب شده است.
گفتنی اس��ت، روس��تای باباعلی که یکی از روستاهای بخش 
صالح آباد شهرستان بهار است، به واسطه دارا بودن معدن سنگ 

آهن اهمیت ویژه ای دارد. 
مع��دن س��نگ آه��ن در س��مت جن��وب ش��رقی و در ۳ 
کیلومت��ری روس��تا قرار دارد. اس��تخراج از این معدن از س��ال 
۷۰ آغ��از ش��ده و در س��ال های گذش��ته آثار زیس��ت محیطی 
 و تخریب��ی زی��ادی در اط��راف این روس��تا بر جای گذاش��ته

 است.
آثار زیس��ت محیطی و تخریب زیادی که این معدن داش��ته، 
منج��ر به ورود دادگاه و در نتیجه صدور حکم درباره این معدن 
شد؛ در حکم صادر ش��ده حدود ۴۵ هکتار از زمین های اطراف 
این معدن خلع ید شده و بهره بردار، محکوم به پرداخت خسارت 

۳ میلیارد تومانی به خزانه دولت شده است.

دریافت خسارت تخریب از بهره بردار معدن صبانور

سارااصغری
این روزها ش��اهد کاهش ن��رخ محصولات فولادی 
در بازار هستیم؛ روندی که همچنان ادامه دار به نظر 
می رس��د. کارشناس��ان این حوزه روند کاهش بهای 
دلار را مهم ترین دلیل این کاهش نرخ می ش��مرند، 
البته با کاهش قیمت ها اجناسی که چند ماه گذشته 
انبار شده اند نیز به بازار سرازیر شده و بازار را اشباع 
کرده ان��د؛ موضوعی که به نوبه خود روند کاهش نرخ 

را برای بازار رقم می زند. 
تقاض�ا،��� وضعی�ت� و� آه�ن� قراض�ه�

تعیین�کننده�نرخ�محصولات�فولادی
درباره وضعیت بازار محصولات 
ف��ولادی، محم��د اصفهان��ی، 
در  ف��ولاد  ب��ازار  کارش��ناس 
گفت وگ��و ب��ا روزگار مع��دن 
اظهار کرد: واقعیت این اس��ت 
ک��ه اقتص��اد ایران ب��ه دلایل 
متعددی از جمله تاثیر مس��تقیم مس��ائل مرتبط با 
تحریم ها، قابل پیش بینی نیس��ت یا دست کم درباره 
دورنم��ای میان م��دت آن درحال حاض��ر نمی ت��وان 
چی��زی گفت. این موض��وع بزرگ ترین معضل برای 
حوزه های صنعت، س��رمایه و تولید بوده و بیشترین 
خس��ران را متوجه این حوزه ها کرده چراکه سرمایه 

به دنبال بستری امن می گردد. 
اصفهانی با اش��اره به این موضوع که درحال حاضر 
تنها متغیرهای معین بر مبنای نرخ تولید محصولات 
فولادی، نرخ قراضه آهن و وضعیت تقاضاست، گفت: 
تقاض��ای داخلی، این روزها تکلیفش معلوم اس��ت و 
هیچ روزنه امیدبخشی درباره تصمیم های دولتی این 
ح��وزه از قبیل افزایش بودجه و طرح های عمرانی تا 
این لحظه وجود نداش��ته است؛ چنانچه بنا بر برخی 

گزارش های منتش��ر شده در س��ال جاری با کاهش 
سرانه مصرف فولاد نیز روبه رو هستیم. با فرض اینکه 
به کف نرخ بازار برس��یم؛ چند صباحی ممکن است 
شاهد هجوم تقاضاهای پشت صفی باشیم که منتظر 

نرخ کف برای خرید بوده اند و دیگر هیچ.
وی ادامه داد: واقعیت این اس��ت ک��ه بازار فولاد، 
برای س��فته بازی مناس��ب نبوده و نیس��ت چراکه با 
م��ازاد بر نیاز ۲.۵ تا ۳ براب��ری تولید داخلی مقاطع 
طوی��ل ف��ولادی در ش��رایط فعلی تحری��م روبه رو 
هس��تیم. قراضه آهن در آذر، ریزش سنگینی داشته 
است؛ به طوری که برخی شنیده ها از این حوزه برای 
بهترین نوع آن به طور متوس��ط از نرخ حدود ۲۲۰۰ 
توم��ان همراه با ۷۵۰ تومان کاهش فقط در ۲۰ روز 
گذشته حکایت دارد، در حالی که این روند کاهشی 

همچنان در برخی از این مبادی ادامه دارد.
این کارش��ناس بازار فولاد اف��زود: تکلیف مقاطع 
طویل ف��ولادی درحال حاضر مش��خص اس��ت زیرا 
حباب دلار تخلیه ش��د و بازارساز ارز به ظاهر تسلیم 
یا مغلوب سیاس��ت های کنترلی دولت شده است. از 
طرفی شاهد هستیم که تا این لحظه نیز قراضه آهن 
به ک��ف ۲۲۰۰ توم��ان در هر کیلو رس��یده و انواع 
کم کیفیت ت��ر آن حتی تا مرز ۱۶۰۰ تا ۱۷۰۰ تومان 

هم معامله می شوند.
اصفهانی اف��زود: فرض بر اینکه ن��رخ موثر قراضه 
آهن را در ک��ف ۲۰۰۰ تومان در هر کیلو ببینیم؛ با 
توجه به مارجین ۱۰۰۰ ت��ا ۱۲۰۰ تومانی متعادلی 
که مبنای شاخص کشف ش��ده مجموع فولادساز و 
ن��ورد بنا بر تجربه و تحلی��ل از حوزه خصوصی بوده 
است، انتظار ش��اخص میلگرد آجدار در بازار داخلی 
و محدوده ۳۰۰۰ تا ۳۴۰۰ تومان در هرکیلو معقول 
و متعادل خواهد بود. در این میان، به نظر می رس��د 

با بازگش��ت و عقب نش��ینی قیمت ها، فولادس��ازان 
بزرگ بیش��ترین ضرر از مارجین جذاب پیش از این 
را متحمل خواهند ش��د چراکه روشن است در روند 
تلاطمات دلاری حاش��یه بازار و در حالی که بخش 
خصوصی یا تولیدکنن��دگان کوچک تر با قیمت های 
نجومی قراضه آهن دس��ت و پنجه ن��رم می کردند، 
تولیدکنن��دگان ب��زرگ با مصرف آهن اس��فنجی با 
نرخ کنترل ش��ده دولت��ی، از مارجین های به مراتب 

جذاب تر نسبت به بخش خصوصی برخوردار بودند.
وی در پاس��خ ب��ه ای��ن پرس��ش ک��ه قیمت های 
جهانی تا چه اندازه بر بازار داخلی تاثیرگذار اس��ت، 
عنوان کرد: البت��ه گزارش های متال بولتن می گویند 
که درحال حاضر روند جهانی کاهش��ی اس��ت و این 
موض��وع هم می توان��د روی بازار داخل��ی تاثیرگذار 

باشد. 
این کارش��ناس ب��ازار فولاد در ادامه یادآور ش��د: 
ماهیت بازار فولاد، چرخش��ی اس��ت، تقاضا در روند 
کاهش��ی برای کاهش بیش��تر منتظ��ر می ماند و به 
مح��ض تغییر ف��از برای خری��د، ش��تابان وارد بازار 
می شود که جو افزایش��ی بازار را تشدید می کند اما 
ب��ه محض تخلیه صف خرید، دوباره پس از طی یک 
مس��یر افزایشی، تغییر مسیر داده و کاهشی می شود 
و این س��یکل همچن��ان ادامه دارد، فقط بس��ته به 

تقاضای پشت صف، شدت آن متفاوت است.
اصفهانی ادامه داد: ف��ولاد و به ویژه مقاطع طویل 
ف��ولادی، کالای تولی��دی داخلی هس��تند اما افکار 
عموم��ی از جو حاکم بر حوزه ه��ای ارزی و نرخ های 
جهان��ی هم تاثیر می گیرد، از این رو این متغیرها در 
س��مت و سوی این بازار همیش��ه تاثیرگذار بوده اند. 
ش��اید در عم��ل تاثیر واقع��ی آن در فرآین��د تولید 
محص��ول داخلی اندک باش��د ام��ا درحال حاضر هر 

دوی این متغیرها در بازار کاهشی هستند. 
وی عنوان کرد: درحال حاضر تولید فولاد در کشور 
م��ا در ی��ک معادله نابراب��ر حدود ۳ برابر بیش��تر از 
تقاضای داخلی اس��ت؛ این توس��عه تولید به ویژه در 
سال های اخیر به امید برجام و دستیابی به بازارهای 
جهانی انجام ش��ده است که با ش��یطنت امریکا این 
معادل��ه تا حدی بهم ریخته و ای��ن مازاد تولید تک 
بع��دی برای بازار فولاد داخلی به نوعی دردسرس��از 

شده است.
این کارش��ناس بازار فولاد همچنی��ن عنوان کرد: 
یادمان باش��د که کالا با یک تماس چند ثانیه ای به 
راحتی وارد انبار می ش��ود اما خروج آن در ش��رایط 
فعلی قطره چکانی خواهد بود و مس��تلزم یک فرآیند 
بلندمدت اس��ت؛ پس این موضوع مهم اس��ت که در 
ورودی ها و خروجی ها قدرت عملیاتی، توان تجاری، 
وضعیت خروجی و میزان اس��تقبال مصرف کننده از 
خری��د محصول را در نظر بگیریم تا کالای خریداری 

شده در انبار رسوب نکرده و زیان ده نشود.
کاه�ش�ن�رخ�دلار�علت�اصل�ی�کاهش���

نرخ�انواع�محصولات�فولادی
همچنین درباره روند کاهشی 
محص��ولات ف��ولادی، زکری��ا 
نایبی، مدیر تحقیق و توس��عه 
فولاد ناب تبریز در گفت وگو با 
روزگار معدن اظهار کرد: نرخ 
بازار فولاد متاث��ر از نرخ دلار 
اس��ت چراکه بهای قراضه و س��نگ آهن در ارتباط 
مستقیم با نرخ دلار است. در بازارهای جهانی هم با 
کاهش نرخ س��نگ آهن و کاهش نرخ قراضه روبه رو 
ش��ده ایم که ای��ن افت قیمت ها در ب��ازار داخلی نیز 
تاثیرگذار بوده است. نایبی در ادامه خاطرنشان کرد: 

در داخ��ل هم کاهش نرخ ارز، بازار فولاد را در جهت 
روند افت قیمت ها متاثر کرد. 

وی در ادامه تاکید کرد: البته بازار به سمت واقعی 
ش��دن قیمت ها در حال پیش رفتن اس��ت. نرخ ارز 
در چند ماه گذش��ته به صورت حباب گونه رشد کرد 
و ت��ا ۲۰ هزار تومان هم صعود ک��رد اما اکنون وارد 
کانال ۹۰۰۰ تومان شده و احتمال دارد باز هم روند 
کاهش��ی داشته باش��د و تا حدود ۶ تا ۷ هزار تومان 
کاهش پیدا کند زیرا دولت نرخ دلار را ۵۹۰۰ تومان 
در نظر گرفته است. به همین دلیل کاهش نرخ فولاد 
روند کاهشی را در پیش خواهد داشت. البته همیشه 
بین نرخ ارز دولتی و ارز بازار آزاد، تفاوتی وجود دارد 

و دلار هیچ وقت تک نرخی نخواهد شد. 
مدیر تحقیق و توسعه فولاد ناب تبریز در پاسخ به 
این پرس��ش که میزان تقاضا چه تاثیری بر قیمت ها 
دارد، عنوان کرد: افزایش و کاهش نرخ سبب کاهش 
تقاضا می ش��ود. در حالت کلی ب��ازار باید در حالت 
ثبات باش��د. قیمت ها که کاهش پیدا می کند، تقاضا 
هم افت می کند چون کس��انی که از ماه ها قبل انبار 
خ��ود را پر کرده بودند ب��رای اینکه ضرر نکنند بازار 
را از محص��ولات فولادی پر کرده اند و همین موضوع 
س��بب کاهش تقاضا می ش��ود. از س��ویی زمانی که 
بازار اشباع ش��ود تقاضا برای کارخانه ها کاهش پیدا 
می کند. از این رو قیمت ها در بازار باید ثبات داشته 
باشد و براساس عرضه و تقاضا تعیین شود. نایبی در 
ادامه توضی��ح داد: ثابت بودن قیمت ها برای خریدار 
و فروش��نده بسیار مهم است و اگر قیمت ها در مدت 
۶ م��اه در حالت ثبات قرار نگیرند، نمی توان در بازار 
باق��ی ماند. مش��کل اصلی بازار این اس��ت که ثبات 
ن��دارد و قدرت پیش بینی را از خریدار و فروش��نده 

می گیرد.

روزگار�معدن�در�گفت�وگو�با�کارشناسان�بررسی�کرد�

بانکی ها که یکش��نبه به کاهش ش��اخص کل در بورس دامن 
زدن��د، دیروز نی��ز روند کاهش نرخ را س��پری کردند. همچنین 
نمادهای خودرویی و معدنی و فلزی با کاهش نرخ روبه رو شدند.

به گزارش ایس��نا، دیروز ش��اخص کل ب��ازده نقدی و قیمتی 
ب��ورس اوراق بهادار تهران ۲۷۷۸ واحد افت کرد و به ۱۶۱ هزار 
و ۷۰۷ واحد رس��ید. ش��اخص کل هموزن هم جهت با شاخص 
نق��دی و قیمتی ۳۱۸ واح��د پایین رفت و در ت��راز ۲۷ هزار و 

۳۳۳ واحد نشست.
شاخص آزاد شناور نیز با ۳۰۳۶ واحد کاهش تا رقم ۱۷۳ هزار 

و ۴۵۵ واحدی پایین رفت و شاخص بازار اول و دوم نیز هر کدام 
به ترتیب ۲۲۳۵ و ۴۶۲۲ واحد کاهش یافت.

ام��روز نمادهایی در گ��روه کانه های فلزی، فلزات اساس��ی و 
محصولات ش��یمیایی بیشترین تاثیر را در نوسانات شاخص کل 
داش��تند، به طوری که معدنی و صنعتی گل گهر، فولاد مبارکه 
اصفه��ان و صنایع پتروش��یمی خلیج فارس هر ی��ک به ترتیب 
 ۳۲۱، ۲۲۱ و ۲۰۹ واح��د تاثیر کاهنده روی ش��اخص های بازار 

داشتند.
بانکی ها نیز همانند روز یکش��نبه به کاهش شاخص های بازار 

دامن زدند و تعدادی از نمادهای بانکی پس از این نمادهای یاد 
شده بر نوسانات شاخص کل، تاثیر منفی داشتند. در عین حال 
نمادهایی از گروه مپنا، پتروش��یمی خارک و صنایع ش��یمیایی 
ایران هر یک به ترتیب ۱۰۵، ۳۱ و ۱۴ واحد تاثیر کاهنده روی 

شاخص بازار سرمایه داشتند.
بانکی ها بار دیگر نسبت به دیگر گروه ها حجم و ارزش معامله 
بالای��ی را تجربه کردند، به طوری ک��ه ارزش کل معاملات این 
گروه به ۵۱ میلیارد و ۲۰۰ میلیون تومان رسید اما در عین حال 
در این گروه شاهد افت نرخ فزاینده و صف های فروش بودیم، به 

طوری که در نمادهای بانک ملت، بانک تجارت و بانک صادرات 
قیمت ها بیش از ۴ درصد افت کرد.

گروه اس��تخراج کانه ه��ای فلزی نیز به ش��دت با کاهش نرخ 
روبه رو ش��دند و در برخی از نمادها به وی��ژه نمادهای تاثیرگذار 
روی ش��اخص صف های میلیونی فروش ایجاد شد. در این گروه 
۴۹ میلی��ون س��هم به ارزش ح��دود ۲۸ میلی��ارد تومان مورد 

دادوستد قرار گرفت.
ارزش معاملات بورس تهران به ۴۰۴ میلیارد تومان رسید که 
ناشی از دست به دست شدن ۱.۵ میلیارد سهم و اوراق مالی بود.

معدنی ها و فلزی ها ترمز بورس را کشیدند

ایده تولید سیمان سازگار با 
محیط زیست از ضایعات آهن

رئیس مرکز رش��د دانشگاه آزاد اسلامی همدان 
گفت: رویداد استارت آپ ایده شو بهره وری انرژی، 
برگزار و ایده تولید سیمان سازگار با محیط زیست 

از ضایعات آهن برتر شد.
ب��ه گزارش آن��ا، مهدی عس��کری کیا ب��ا بیان 
اینکه همه رویدادهای ح��وزه کارآفرینی با هدف 
نهادین��ه کردن ارائه ایده های خلاقانه و نوآورانه و 
تکیه بر حل مس��ئله برگزار می شود، تصریح کرد: 
ایده ش��و، رویداد جالب کارآفرینی است که شبیه 
به نخستین روز استارت آپ ویکند برگزار می شود.
وی در ادامه خاطرنش��ان ک��رد: در این رویداد 
این ام��کان به افراد داده می ش��ود تا در محیطی 
دوس��تانه به بیان ایده های نوآوران��ه بپردازند و با 
کس��ب مهارت های ایده پردازی، ایده های خود را 
در بوت��ه نقد برای بهبود آنه��ا و مبنا قرار گرفتن 
برای راه اندازی یک کس��ب وکار نوپای موفق قرار 

دهند.
رئیس مرکز رش��د دانشگاه آزاد اسلامی همدان 
خاطرنش��ان کرد: ایده  بهره وری انرژی، همکاری 
س��ه جانبه بین مرکز رشد دانش��گاه آزاد همدان، 
باشگاه پژوهشگران و نخبگان جوان دانشگاه آزاد 
همدان و ش��هرک های صنعتی استان همدان بود 
که در مرکز خدمات فناوری کس��ب و کار همدان 

برگزار شد.
عس��کری کیا تصریح ک��رد: تمرک��ز اصلی این 
رویداد بر بهینه سازی کانی های غیر فلزی و مصالح 
س��اختمانی بود که بسیار عالی برگزار شد و راه را 
برای برگزاری رویدادهای جدی تر هموار کرد. وی 
افزود: تعداد کل ایده های رسیده به دبیرخانه این 
رویداد ۲۶ مورد بود که ۸ ایده به دلیل نقص کلی 
در ارائ��ه، غیر قابل ارجاع به داوری بود. در نهایت 
پ��س از داوری مرحله نخس��ت از ۱۸ ایده داوری 
شده، ۹ ایده به مرحله ارائه رسیدند. برای داوری 
طرح ها از داورانی از اعضای هیات علمی دانشگاه 
و کارشناس��ان خبره صنعتی بهره گیری شده بود 
و در روز روی��داد ۸ ط��رح پرزن��ت ش��دند که به 
طرح های برتر جوایز نقدی تقدیم شد. مرکز رشد 
دانشگاه آزاد اس��لامی همدان، برگزاری ۳ رویداد 
استارت آپ دیگر در قالب ایده شو را در برنامه های 

امسال خود دارد.

کف نرخ محصولات فولادی کجاست؟
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راهحلیمسیبرایازبینبردنردپایکربن
پژوهش��گران توانس��ته اند دس��تگاه های بازیافت جدیدی اخت��راع کنند که 
مونوکس��یدکربن تولید شده به وسیله صنایع را به موادی مفید تبدیل کند. در 
این دس��تگاه ها مس نقشی اساسی برای تبدیل گازهای مضر به گازهای مورد 

نیاز در صنایعی مانند هوافضا دارد.
به گزارش عصرمس  آنلاین، نتیجه پژوهشی که اکتبر )مهر( امسال در مجله 
علمی جول منتش��ر شده است نشان می دهد دستگاه های جدید بازیافت مواد 
ش��یمیایی می توانن��د به مبارزه با تغییرات آب وهوای��ی کمک کرده و گازهای 
ناش��ی از سوزاندن سوخت های فس��یلی را به گازهایی با مصارف خوب تبدیل 

کنند.
در این دس��تگاه های جدید سلول های الکتروشیمیایی مونوکسیدکربن را به 

ترکیبات مفید تغییر می دهد.
 این در حالی اس��ت که در فناوری کنونی بازداش��ت کربن، منوکسیدکربن 
و دی اکس��یدکربن از یکدیگر جدا می ش��وند. بنابراین ترکیب این دو فناوری 
می تواند اثر مهمی در کاهش آلودگی های ناش��ی از فعالیت صنایع آلودکننده 

داشته باشند. 
با این اتفاق نه تنها گامی بس��یار مهم در راس��تای جلوگیری از گرم ش��دن 
کره زمین برداشته می شود بلکه می توان مواد شیمیایی مورد نیاز برای برخی 

صنایع مانند سوخت مورد نیاز برای سفرهای فضایی را تامین کرد.
این اتفاق ها با کمک مس امکان پذیر می ش��ود. در این دس��تگاه های جدید 
ی��ک  آند و ی��ک کاتد با ماده ای به ن��ام الکترولیت از یکدیگر جدا می ش��وند. 
مونوکسیدکربنی که به لایه ای مسی به عنوان کاتالیست در کاتد وارد می شود 

با الکترون ترکیب می شود. 
در هن��گام ای��ن عم��ل مونوکس��یدکربن ب��ا یون ه��ای  آن��د ه��م ش��ارژ 
می آی��د،  به دس��ت  فرآین��د  ای��ن  از  ک��ه  جدی��دی  ترکی��ب  می ش��ود. 
اس��تات اتی��ل  و  اتیل��ن  گاز  مانن��د  کرب��ن  پای��ه  ب��ر  ترکیب��ات   ش��بیه 

 است.
در ای��ن دس��تگاه جدید ی��ک لای��ه تیتانیوم ک��ه کانال هایی ب��رای پمپاژ 
مونوکس��یدکربن به داخل لایه مس کاتد دارد، پشت لایه مسی قرار می گیرد. 
این اتفاق باعث ش��ده اس��ت کارآیی دس��تگاه در تولید مواد ش��یمیایی مفید 
جدید بیش��تر ش��ود زیرا در فناوری ه��ای قدیمی تر قرار دادن مس��تقیم گاز 
مونوکس��یدکربن در معرض کاتالیس��ت باعث هدررفت آن می شد ولی در این 
فناوری جدید مونوکس��یدکربن امکان بیش��تری دارد که در لایه مسی تبدیل 

به ترکیبات جدید شود.
»متی��و کانن« و همکارانش در دانش��گاه اس��تنفورد که ای��ن اختراع جدید 
را ثب��ت کرده اند، مدعی هس��تند این دس��تگاه قابلی��ت بازیافت 84درصدی 
مونوکس��یدکربن را دارد. به علاوه دس��تگاه پژوهش��گران دانش��گاه استنفورد 
می تواند گاز حاوی اتیلن با غلظت 2۹درصد تولید کند درحالی که این عدد در 

فناوری های قدیمی 12درصد بود.
ب��ا این ح��ال این فناوری جدید هن��وز در مقیاس آزمایش��گاهی بوده و در 
مقیاس صنعتی آزمایش نش��ده اس��ت. بنابراین کانن و همکارانش هنوز برای 
اینک��ه در عمل نش��ان دهند اختراع ش��ان می تواند اثر مس��تقیمی در کاهش 
مش��کلات زیست محیطی جدید داشته باش��د، باید به پژوهش های شان ادامه 

دهند.

خبر

اخبارکوتاه

 گروه معدن
به��ای الکت��رود گرافیتی در چی��ن که در 
بیشتر ماه های س��ال جاری میلادی صعودی 
ب��وده، از اواخر س��ال روند نزول��ی ناگهانی و 
چش��مگیری را پی��ش گرفته و تنه��ا در 10 
روز نخس��ت دس��امبر )10 تا 20 آذر( قیمت 
الکت��رود اندازه 450میلیمت��ر بیش از 1450 
دلار هر تن افت داش��ته است. به گزارش ایفنا 
به نقل از اس��تیل مینت، رون��د صعودی بهای 
الکترود گرافیتی چین درنهایت به توسعه بازار 
کوره های ق��وس الکتریکی فولاد این کش��ور 
بستگی دارد. بین ژانویه تا نوامبر 2018 )نیمه 
دی 13۹6 تا نیمه آذر 13۹7( تولید کوره های 
قوس الکتریکی چین 43درصد رش��د سالانه 
داشته اس��ت. درحال حاضر میزان تولید فولاد 
چین از کوره های قوس الکتریکی به 12درصد 
افزای��ش یافته ولی از میانگی��ن 40درصد در 
کش��ورهای توس��عه یافته فاصله زیادی دارد. 
چین به سیاس��ت خود ب��رای کنترل مصرف 
ان��رژی و کاهش آلاینده ه��ا در صنعت فولاد 
ادامه خواهد داد که به رشد تولید با کوره های 
ق��وس الکتریکی منجر خواهد ش��د. درنتیجه 
تقاضای آن برای الکترود نیز به روند صعودی 
ادامه خواهد داد. از اواسط نوامبر )اواخر آبان( 
که فصل زمستان ش��روع شد محدودیت های 
زیست محیطی و درنتیجه محدود سازی تولید 
فولاد در 28 ش��هر چین اجرا ش��ده است، در 
این بین تولید الکترود چند ش��هر نصف شده، 
حتی دیده شده در برخی موارد شدت آلودگی 
هوا برخ��ی خطوط تولید الکت��رود را متوقف 
کرده ان��د. ازای��ن رو باید منتظر ب��ود تا تولید 
الکترود چین در ماه های آینده تا 28 اس��فند 
)1۹ مارس( کمتر هم ش��ود. کمبود عرضه بر 

بها نیز اثر مثبت و صعودی خواهد گذاشت.
آمار نش��ان می ده��د در اکتب��ر )نیمه مهر 
ت��ا نیمه آب��ان( موجودی الکت��رود بازار چین 
1۹.6۹درص��د اف��ت س��الانه داش��ته اس��ت. 
محدودیت های تولید در 2 ماه آینده موجودی 

ب��ازار الکترود چین را کمت��ر نیز خواهد کرد. 
از اواخر س��ال گذشته میلادی در دی 13۹6، 
تقاضای الکترود چین رشد چشمگیری داشته 
و موجب افزایش س��وددهی تولیدکننده های 
الکترود ش��د و ب��ه آنها انگی��زه داده خطوط 
تولید خود را گس��ترش داده یا خطوط تولید 
جدید راه ان��دازی کنند. با ای��ن حال افزایش 
ظرفیت تولید در سال جاری میلادی براساس 
انتظارها نبوده و 1۹ ش��رکت براساس برنامه 
باید 821 هزار تن ب��ه ظرفیت تولید الکترود 

چین می افزودند ولی ت��ا نوامبر 2018 )آبان 
13۹7( تنها 5 ش��رکت تولید کننده الکترود، 
س��اخت این خطوط تولید را تمام و راه اندازی 
کردن��د، بدین ترتیب تقاض��ای الکترود چین 
هنوز از می��زان عرضه آن بالاتر اس��ت. بهای 
کک س��وزنی ک��ه م��اده اولیه اصل��ی تولید 
الکت��رود اس��ت به دلی��ل محدودی��ت عرضه 
در چی��ن بالاس��ت. همچنین انتظ��ار می رود 
مش��کل محدودی��ت عرضه کک س��وزنی در 
نیمه نخس��ت س��ال آینده میلادی نیز ادامه 

داشته باشد.بنابراین وضعیت بازار کک سوزنی 
تغیی��ر نمی کند و همچن��ان عاملی تاثیر گذار 
 بر رون��د صعودی بهای الکت��رود باقی خواهد

 ماند.
ب��ا بررس��ی ب��ازار الکت��رود گرافیتی چین 
می ت��وان این گونه نتیجه گی��ری کرد که افت 
به��ای الکترود در چین بیش��تر به دلیل افت 
بهای ف��ولاد و رکود تقاضای ف��ولاد چین در 
زمس��تان بوده اس��ت. ازاین رو این روند برای 
مدت��ی طولانی ادام��ه نخواهد داش��ت چون 

برنامه های محدود س��ازی تولید برای مقابله با 
آلاینده ها جدی تر شده است، همچنین دولت 
چین ب��ر افزایش اس��تفاده از کوره های قوس 
الکتریک��ی در صنعت فولاد نی��ز اصرار دارد و 
ظرفیت های جدید تولید الکترود این کش��ور 
به کندی وارد چرخه تولید می شود. همچنین 
موجودی الکترود بازار چین کم اس��ت و بهای 
الکترود در س��ایر کشورها ازجمله ژاپن و هند 
ک��ه مرجعی ب��رای قیمت گ��ذاری الکترود به 

شمار می آیند، صعودی است.
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 به گزارش ایفنا به نقل از اس��تیل مینت، آمارها نشان می دهد فولادسازان 
لیدر ایرانی در 8 ماه امس��ال خورشیدی حدود 4.208 میلیون تن فولاد صادر 
کرده اند که 8 درصد نس��بت به مدت مش��ابه سال گذشته افت داشت. در این 
مدت فولاد خوزس��تان بزرگ ترین صادرکننده فولاد ایران بود و حدود 1.525 
میلیون تن صادرات داش��ت. البته 12درصد نس��بت به س��ال گذشته کاهش 
داشت. اس��لب، بلوم و بیلت کالاهای صادراتی اصلی این کارخانه بودند. فولاد 
مبارک��ه دومین صادرکننده فولاد ای��ران در این 8 ماه بوده که با 2درصد افت 
س��الانه 738 هزار و 420 تن ثبت ش��د. این کارخان��ه صادرکننده اصلی ورق 
گرم، اس��لب و س��ایر محصولات ورق بود. همچنین ذوب آهن اصفهان در این 
مدت 661 هزار و 778 تن فولاد صادر کرده که 11درصد افت س��الانه داشت. 
س��ایر صادرکننده های اصلی فولاد کاوه جنوب )542 هزار و 500 تن(، فولاد 
هرم��زگان )4۹8 هزار و 743 تن( و فولاد خراس��ان )163 ه��زار و ۹7۹ تن( 

بودند.
 به گزارش ایفنا به نقل از استیل مینت، آمار نشان می دهد در نوامبر )نیمه 
آب��ان تا نیمه آذر( چی��ن 77.62 میلیون تن فولاد خام تولید کرده که 6درصد 
نس��بت به ماه قبل افت داشت. میزان تولید در پایین ترین سطح 7 ماه گذشته 
قرار گرفت و آخرین بار مارس امس��ال )نیمه اس��فند 13۹6 تا نیمه فروردین 
13۹7( پایین تری��ن س��طح ثبت ش��ده تولید 73.۹8 میلیون ت��ن بود. به نظر 
می رس��د برنامه کاهش تولید زمستانی که از ماه گذشته آغاز شده موجب شد 
تولید فولاد خام چین کاهش یابد. از طرفی در 11 ماه گذش��ته از سال جاری 
میلادی چین 853.38 میلیون تن فولاد تولید کرده که 10درصد رشد سالانه 

داشته است.
 ب��ه گزارش ایفنا ب��ه نقل از متال اکس��پرت، بازار بیل��ت و میلگرد ترکیه 
وضعی��ت مطلوبی ندارد. فروش میلگرد کم ش��ده اس��ت، از این رو روی خرید 
بیلت کارخانه ها اثر منفی گذاش��ته است. خریداران میلگرد هم منتظر سقوط 
بیش��تر قیمت ها هس��تند. میلگرد به تازگی 5 دلار ارزان تر و 465 تا 475 دلار 
هر تن فوب ش��ده و تقاضا کم اس��ت. در بازار داخلی نیز میلگرد 460 تا 470 
دلار هر تن در کارخانه اس��ت و به نظر می رس��د هر دو بازار داخلی و صادرات 
روندی نزولی داش��ته باش��ند. ازاین رو کارخانه ها نیز کاهش تولید را به کاهش 
قیمت ه��ای مداوم هفتگی ترجیح می دهن��د. بیلت صادراتی ترکیه نیز 440 تا 
445 دلار هر تن فوب اس��ت و برخی تا 450 دلار هم پیشنهاد می دهند. البته 
ب��رای حمل فوریه )نیمه بهمن تا نیمه اس��فند(. به نظر فعالان بازار نرخ بیلت 

ترکیه خیلی پایین تر نخواهد آمد.
 به گزارش ایفنا به نقل از متال اکس��پرت، به��ای بیلت در بازار داخلی چین 
کمی رش��د داش��ت که به دلیل دس��تور کاهش تولید دولت محلی در استان 
تانگش��ان بود. البته بعید اس��ت تا آخر امسال در اواسط دی افزایش نرخ تکرار 
شود چون تقاضا هنوز در چین ضعیف است. بهای کنونی بیلت در چین 487 
دلار هر تن در کارخانه است که 6 دلار نسبت به یک هفته قبل بالا رفته است. 
ب��ا این حال افزایش ن��رخ تقاضا را از قبل ضعیف تر کرد، از این رو بعید اس��ت 

افزایش نرخ دوام داشته باشد چون مصرف واقعی کم است.

مجموعه معادن مس��تقر در پاریس ک��ه »کاتاکومبز« نام 
دارند، ش��ماری از مع��ادن متروک زیرزمینی در این ش��هر 
هس��تند که با راهروهایی به هم متصل شده اند. بهره برداری 
از این معدن از س��ال 1810 میلادی )118۹ خورش��یدی( 

آغاز شد و از آن سنگ آهک و سنگ گچ استخراج می شد.

در ق��رن 18 میلادی وقتی گورس��تان های پاریس  آن قدر 
پر ش��دند که دیگر جایی برای دفن مردگان نداشت، بقایای 
6 میلیون جس��د دفن ش��ده از گورس��تان ها ب��ه راهروهای 
این مع��دن که متروک ش��ده بود، منتقل و ای��ن معدن به 

بزرگ ترین قبر دنیا تبدیل شد. 

از س��ال 1876 )1255( ورود عم��وم ب��ه ای��ن مع��دن 
ب��ه  را  بازدیدکنن��ده  ه��زاران  م��کان  ای��ن  و  ش��د  آزاد 
 خ��ود جلب ک��رد و ب��ه ی��ک جاذب��ه گردش��گری تبدیل 

شد. 
در جن��گ جهان��ی دوم نیروهای فرانس��وی از این معدن 

ب��رای پنهان ش��دن از نازی ها اس��تفاده می کردند و نازی ها 
نی��ز از آن به عنوان انبار مهمات بهره می بردند. وب س��ایت 
بیزینس اینس��ایدر این تصویرها را از کاتاکومبز منتشر کرده 

است. 
برگردان: ثمن رحیمی راد 

معدنیکهبزرگترینگورجهانشد گزارشتصویری

روند نزولی بهای الکترود چین ادامه  می یابد؟ 
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